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رئیس کل بانک مرکزی:

متخلفان در پرداخت وام 
مسکن جریمه می شوند

حساب فراریان مالیاتی 
مسدود می شود

یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد 
مسکونی در حال ساخت
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سرمقاله

ضرروت تحقق
 ارز تک نرخی

نرخ تســعیر ارز در بودجه 
ســال 1402 به مقدار 28 
هزار و 500 تومان بوده که 
با افزایش مبلغ آن در بودجه 
ســال آینده باید در انتظار افزایش قیمت در بازار 
کالاهای اساسی و به دنبال آن افزایش تورم باشیم. 
این امر منجر به افزایش نــرخ ارز در بازار آزاد و به 
احتمال بسیار زیاد افزایش نرخ ارز در مرکز مبادلات 
ارزی بانک مرکزی خواهد شد.  البته از یک جهت 
این افزایش نرخ تسعیر می تواند به نفع دولت تمام 
شــود. در حالی مقامات دولتی می گویند، دولت 
نفعی از افزایش نرخ ارز نمی برد که تعیین نرخ ارز 

در بودجه، گواه آن...

  آلبرت بغزیان، اقتصاددان
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معاون علمی و فناوری خبر داد:

توسعه بازار صادراتی 
محصولات دانش بنیان

نرخ تسعیر ارز در بودجه سال آینده 31 هزار تومان شد

رشد درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه 
صفحه3

صفحه4

معافیت  مالیاتی کسب  وکارهای  اینترنتی
بر   اساس   لایحه   بودجه   اعلام   شد؛

معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییــس جمهــور از توســعه بــازار صادراتی 
محصولات و خدمات دانش بنیــان با حمایت  
از 10 شــرکت مدیریت صــادرات تخصصی 
دانش بنیان خبر داد. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
نشســت مدیران عامل شــرکت های مدیریت 
صادرات با معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری با رویکرد توســعه 
بازار صادراتی محصولات و خدمات دانش بنیان 
برگزار شــد. روح الله دهقانی معــاون علمی، 
فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور 
در این نشست با اشــاره به نقش توانمندی ها و 
خدمات صادراتی در رونق زیست بوم دانش بنیان 
 )EMC( گفت: شرکت های مدیریت صادراتی
دانش بنیان های عرصه صادرات هســتند که 
با تجربه، تخصص و توانمندی شــان می توانند 
مســیر را برای ورود یک محصول یا خدمت، به 
بازار کشــور هدف هموار کنند. وی با تاکید بر 
این که صادرات محصــولات دانش بنیان یک 
خدمت دانش بنیان محسوب می شود و نیازمند 
تخصص است، ادامه داد: همان گونه که طراحی 
و ســاخت با اســتفاده از فناوری به تولید یک 
محصول دانش بنیان منجر می شــود، صادرات 
محصول دانش بنیــان نیز در شــمار خدمات 
دانش بنیان قرار می گیرد. صادرات محصولات، 
نیازمند مجموعــه ای از تخصص ها و مهارت ها 
است که اســتفاده دقیق و هوشــمندانه از این 
توانمندی ها در نهایت ورود یک محصول یا یک 
خدمت دانش بنیان به بازار کشورهای هدف را 
رقم می زند. دهقانی افزود: تشــخیص توانمند 
بودن یک شرکت دانش بنیان برای ورود به بازار 

بین المللی و شناخت مقصد...

آگهی مزایده فروش کود گاوی خشک
شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر در نظر دارد موجودی کود گاوی خود به شــرح ذیل را از طریق برگزاری مزایده عمومی به فروش برساند؛ لذا از کلیه 
خریداران واجد شرایط دعوت به عمل می آید قیمت پیشنهادی خود را به ازای هر کیلوگرم اعلام و به همراه مدارک ذیل حداکثر تا تاریخ 1402/09/12 در پاکت در 

بسته به آدرس: استان البرز، شهرستان نظرآباد، جاده نجم آباد، بعد از روستای نجم آباد، نرسیده به شهرک کوروش، با کدپستی 3334119162  ارسال نمایند .
1- کود گاوی خشک با رطوبت 10 الی 15 درصد، به مقدار تقریبا 10 هزار تن .

شرایط مزایده:
1- مدارک لازم که در ذیل اشاره گردیده می بایست به صورت تکمیل به شرکت ارائه گردد.

2- بازگشایی پاکات توسط کمیسیون معاملات شرکت مزایده گزار و بدون حضور شرکت کنندگان صورت خواهد پذیرفت.
3- شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر در رد یا قبول تمامی پیشنهادها مختار می باشد.

4- تأمین و به کارگیری کلیه ماشین آلات جمع آوری کود شامل تراکتور، لودر، کامیون حمل کود و...  به همراه رانندگان واجد شرایط و سایر کارگران به عهده خریدار می باشد.
5- مدت زمان خروج کود خریداری شده تا پایان سال 1402 خواهد بود.

توضیحات:
مدارک لازم برای شرکت در مزایده:

1- اعلام رسمی قیمت پیشنهادی برای هر کیلوگرم تسویه به صورت نقد
2- شماره تماس ثابت و همراه

3- کپی کارت ملی
4- اصل فیش واریزی بابت سپرده شرکت در مزایده به مبلغ 2.000.000.000  ریال  واریز به شماره حساب 271155069 بانک تجارت شعبه نظرآباد به نام شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر

•  در ضمن جهت اطلاع بیشتر با تلفن 45313470-026 داخلی 120 و 122 تماس حاصل فرمائید و در صورت نیاز به بازدید به محل شرکت به نشانی فوق الذکر مراجعه نمائید.

اجتماعی

مدیرکل حمــل و نقل عمومی شــهرداری تهران 
جزئیات مصوبات ستاد مدیریت بارش در معاونت 
حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران را تشریح 
کرد و گفت: تاکنــون 800 نقطه آبگیــر و حادثه 
خیز پایتخت شناسایی شــده و حدود 80 درصد 
 رفع نقص شده و به مرور نیز مابقی نقاط رفع خطر 

خواهد شد.
مهدی گلشنی با اشاره به فعالیت ستاد مدیریت بارش 
در معاونت حمل و نقل شهرداری تهران گفت: اعضای 
این ستاد، مدیران عامل همه شرکت ها و سازمانهای 
مربوطه هستند که با هدف ارائه سرویس مطلوب تر 
خدمات حمل و نقل، جلوگیری از انسداد ترافیکی و 
ارتقاء ایمنی شکل گرفته و ستاد معین نیز در مناطق 

22 گانه تشکیل شده است.
وی با بیان اینکه اقدامات این ستاد در سه بعد قبل از 
بارش، حین بارش و بعد از بارش دسته بندی شده 
اســت، افزود: تمهیداتی برای سازمان حمل و نقل 
ترافیک برای قبل از شــروع بارش اندیشیده شده، 
بگونه ای که وظیفه آن را دارند کــه در بزرگراه ها 
بهسازی و رفع نواقص علائم ترافیکی، رسیدگی به 
سرپناه خطوط  BRT، رفع لغزندگی و آبگرفتگی 
خطوط و مســیر حرکت بی آر تی، رفع مشکلات و 
اصلاح تابلوهای مسیر و استفاده از ظرفیت آموزشی 
برای پرهیز رانندگان از رفتارهای پرخطر حین بارش 

را انجام دهند.
گلشــنی با تأکید بر اینکه از پلیس هم درخواست 
کردیم چنانچه تجربه ای در مورد نقاط حادثه خیز و 
انسداد ترافیکی که دچار آبگرفتگی و آب ماندگی می 

شوند  را به ما اطلاع دهند تا نسبت به رفع آنها اقدام 
کنیم، گفت: البته نقاط آبگرفتگی را علاوه بر گزارش 
پلیس توســط  دوربین های ترافیکی و گزارشات 
مردمی به سامانه 137 شناسایی خواهیم کرد و رفع 
این نقاط برعهده مناطق گذاشته شده است تا نسبت 
به حل مشکل آبگرفتگی اقدام کنند. ضمن اینکه در 
برخی مواقع رفع این نقاط نیازمند حضور معاونت 

فنی و عمرانی یا خدمات شهری است.
وی در مــورد وضعیت ســرویس دهــی خطوط 
اتوبوســرانی در روزهای برف و بارانــی تاکید کرد: 
شرکت واحد نسبت به استقرار ناوگان کمکی اقدام 
کرده تا در خطوطی که ممکن است سرویس دهی 
به علت بارش دچار ضعف شود یا سرفاصله حرکت 
اتوبوس ها افزایش یابد، نســبت به ورود اتوبوس ها 

اقدام کند.
گلشنی با بیان اینکه شــرکت کنترل ترافیک نیز 
مقید شده است تا زمان بندی چراغ های راهنمایی و 
رانندگی را بررسی و بهینه کند، اظهار کرد: همچنین 
با کمک دوربین های شهری نقاط دارای گره ترافیکی 
شناســایی و رفع آن به مناطق ابلاغ شد و بررسی 
وضعیت تابلوهای متغیر خبری نیز در دســتور کار 

شرکت کنترل ترافیک قرار گرفت.
به گفته مدیرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری 
تهران، بهینه سازی تابلوها و چراغ های راهنمایی 
ابلاغ شد و با توجه به اینکه وظیفه نگهداشت تونل 
های شهری هم برعهده شرکت کنترل ترافیک است؛ 
رفع نواقص زه کشی و هدایت آبهای سطحی را نیز 

برعهده این شرکت گذاشتیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با اشاره به ساخت 
6 فیلم با موضوع فلســطین گفت: ساخت سریال 
بازمانــده 2 نیز در دســتور کار اســت تا موضوغ 
غلبه رسانه ای رژیم صهیونیستی در جنایات غزه 
با شکست مواجه شود. محمدمهدی اسماعیلی با 
حضور در ویژه برنامه »به افق فلسطین« ضمن اشاره 
به جنایات اخیر رژیم صهیونیستی در غزه اظهار 
داشت: جنایاتی که این رژیم جعلی در غزه انجام 
داده و تعداد غیرنظامیان کشــته شده بخصوص 

کودکان در 50 روز گذشته غیرقابل باور است.
اسماعیلی در ادامه ضمن تاکید بر این که در طول 
تاریخ چنین جنایتی در یک منطقه و پشت سرهم 
کم سابقه بوده اســت؛ گفت: این جنایتکاران در 
عصر ارتباطات و مقابل دوربین رسانه ها بدون هیچ 
نگرانی و ابایی این جنایات را مرتکب می شوند و با 
استفاده از رسانه هایی که در اختیار دارند علاوه بر 
بمباران مناطق مسکونی و مراکز درمانی به دنبال 
غلبه رسانه ای و روایت آنچه خودشان می خواهند 

هستند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی همچنین ابراز 
امیدواری کرد که هرچه زودتــر این رژیم جعلی 
به دلیل همیــن جنایاتی که مرتکب شــده روبه 
اضمحلال بوده و برای همیشه سرنگون شود، چون 

این وعده الهی است.
وی با اعلام خبر عقد قرارداد ساخت 6 فیلم جدید 
در بنیاد ســینمایی فارابی با موضوع فلسطین و 
غزه تصریح کرد: براساس اطلاعاتی که در اختیار 
داریم فیلمبرداری یکی از این فیلم ها طی روزهای 

آینده آغاز می شــود و  همکارانم در بنیاد فارابی 
به منظور ساخت »بازمانده 2« با تهیه کننده وارد 
 مذاکره شــده اند و این ســریال در مسیر ساخت

 قرار گرفته است.
اسماعیلی همچنین تاکید کرد: با توجه به دستور 
مستقیم رئیس جمهور به بنده؛ وزارت ارشاد مکلف 
به حمایت از تولیدات فرهنگی با موضوع فلسطین 
شده اســت بنابراین از همین تریبون رسماً اعلام 
می کنم که همه فیلم های کوتاه و فیلمنامه هایی 
که به موضوع فلسطین می پردازد حمایت کامل 

می کنیم.
وزیر فرهنگ در پاسخ به این سوال که آیا رسانه های 
کشور ما آمادگی لازم را برای حضور در میدان نبرد 
رســانه ای دارند، اظهار داشت: در اتفاقات اخیر به 
نظر من، روایت رسانه ای جبهه مقاومت غلبه پیدا 
کرده اســت. یکی از دلایلش این است که شدت 
جنایت رژیم و بی پروایی آن خیلی بارز است. شبی 
که بیمارستان را به آتش کشیدند فضای رسانه ای 
دنیا تکان جدی خورد. متغیر دوم زحمت بچه های 
رسانه ای است که در این رابطه بیش از 50 خبرنگار 

عزیز را از دست داده ایم.
به گفتــه اســماعیلی روایــات خبرنــگاران از 
جنایات صهیونیســت ها در غزه دردناک اســت 
و صهیونیســت ها کاملا عامدانه در مناطقی که 
خبرنــگاران اســتقرار دارند را مورد هــدف قرار 
می دهد که شهادت دو خبرنگار شبکه المیادین در 
منطقه ای خارج از منطقه نظامی گواهی غیرقابل 
انکار از این سیاست جنایتکاران صهیونیست است.

وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی از دســتور 
رئیس جمهــور بــرای تامین مالــی طرح های 
نیمه تمام عمرانی کتابخانه های کشــور از سوی 
ســازمان برنامه خبر داد و رفع موانع حج عمره 
هم گفت: سازمان حج و زیارت، فراخوان ثبت نام 
خواهد داد تا بتوانیم اعزام زائران را در اسرع وقت 
آغاز کنیم. محمدمهدی اســماعیلی در حاشیه 
جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به 
رفع موانع عمره مفرده، گفت با اعزام دوستان از 
بانک مرکزی و سازمان حج و زیارت موانع عملی 
برداشته شد و ظرف روزهای آینده، سازمان حج 
و زیارت، فراخوان ثبت نام خواهد داد تا بتوانیم 

اعزام زائران را در اسرع وقت شروع کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با بیان اینکه در 
حوزه کتابخانه ها اتفاق مهمــی رخ داد، اضافه 
کرد: رئیــس جمهور به مناســبت هفته کتاب، 
دســتور داد همه طرح هــای نیمه تمام عمرانی 
کتابخانه های سراســر کشــور، توسط سازمان 
برنامه، تأمین بودجه شــود. این اتفاق بســیار 
مبارکی است؛ چراکه نزدیک به 500 طرح ناتمام 

در حوزه کتابخانه های عمومی داریم که حدود 
100 تا از آنها پیشرفت بیش از 80 درصدی دارند 
و تعدادی هم دچار فرسایش زمانی شدند که با 
دســتور رئیس جمهور امیدواریم بتوانیم بخش 

عمده ای از این 500 پروژه را به افتتاح برسانیم.
اســماعیلی اضافه کــرد: همــکاران معاونت 
مطبوعاتی و اطلاع رسانی امروز در جلسه هیأت 
دولت حاضر شدند و گزارشــی از اجرای قانون 
انتشار آزاد اطلاعات را ارائه کردند. رئیس جمهور 
از رویکرد دولت در موضوع شــفافیت استقبال 

کرد.
وی ادامه داد: مقرر شد همه دستگاه ها با توجه به 
ماده 18 قانون، هر ایرانی مجاز باشد از هر حوزه 
حاکمیتی و غیرحاکمیتی هر ســوالی خواست 
بپرسد و دستگاه مربوطه موظف به پاسخگویی 
است؛ مگر در مواردی که قانون استثنا کرده است. 
وزیر ارشاد تصریح کرد: نخستین دستگاهی که 
موافقت خود را با این قانون اعلام کرد وزارت نفت 
بود که پیش از این هم بیش از 99 درصد در این 

حوزه همکاری داشته است.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت:رژیم صهیونیستی و صهیونیست 
بین الملل با توجه بــه ماهیت منحوس و رذالت 
ابدی شــان فقط یک تهدید برای مســلمان ها 
و عرب ها نیستند بلکه همه بشــریت را تهدید 
می کنند و یک تهدید جهانی هستند و به هیچ 
اصل دینی، مذهبی و انسانی و هیچ یک از قوانین 

و مقررات بین المللی نیز اعتقادی ندارند.
مجتبی ذوالنوری در ارزیابی خود از ترور خبرنگار 
و فیلمبردار شــبکه المیادین در جنوب لبنان 
توســط پهپاد رژیم صهیونیســتی گفت: رژیم 
صهیونیستی و صهیونیســت بین الملل با توجه 
به ماهیت منحوس و رذالت ابدی شان فقط یک 
تهدید برای مســلمان ها و عرب ها نیستند بلکه 
همه بشــریت را تهدید می کننــد و یک تهدید 
جهانی هســتند و به هیچ اصل دینی، مذهبی و 
انسانی و هیچ یک از قوانین و مقررات بین المللی 

نیز اعتقادی ندارند.
نماینده مردم قم در مجلس شــورای اســلامی 
افــزود: صهیونیســت ها زنــان، کــودکان و 
غیرنظامیان، خبرنگاران و کارکنان بهداشــت 
و درمان، بیمارســتان و آمبولانس، مدرســه، 
مسجد و زیرساخت های حیاتی که رفاه و حیات 
شــهروندان را تامین می کند را در غزه، لبنان و 
فلســطین و ســوریه و همه جا مورد هدف قرار 

می دهند.
نایب رییس مجلس شــورای اســلامی عنوان 
کرد: متاســفانه می بینیم که برخی از مدافعان 

حقوق بشر که به دروغ ادعای حقوق بشر و صلح 
دارند و وظیفه آنها برقراری امنیت و پشتیبانی 
از رژیم صهیونیستی برای کشــتار بی گناهان 
است و نه تنها به همه جنایات رژیم صهیونیستی 
چشم بســته اند بلکه در خلق این جنایات رژیم 

صهیونیستی با همه وجود کمک می کنند.
ذوالنوری بیان کرد: رژیم صهیونیســتی نیز از 
اطلاع دولت های ذوب شــده در نظام ســلطه 
نگرانی ندارد بلکه وحشــت صهیونیســت ها از 
آگاهی ملــت ها از جنایاتی اســت که این رژیم 
مرتکب می شــود بنابراین آنها هــر خبرنگار، 
عکاسی و فیلمبرداری و هر یک از اصحاب رسانه 
که جنایات رژیم صهیونیستی را بر ملا می کند 
و یا اینکه مظلومیت مــردم بی گناه غزه و لبنان 
و فلســطین را بخواهند به دنیا مخابره کنند در 
اولویت هدف قرار گرفتن و کشــته شدن توسط 
رژیم صهیونیستی هستند. وی ادامه داد: رژیم 
صهیونیستی، صهیونیســم بین الملل و ارباب 
آمریکایی و غربی آنها دم از حقوق بشر می زنند، 
چشمان خود را بر نسل کشــی و ویرانگری در 
ســرزمین های مورد هجوم رژیم صهیونیستی 

بسته اند.
نماینده مردم قم در مجلس افزود: خون شهدای 
غزه و شهید خبرنگار، فیلمبردار لبنانی و اصحاب 
المیادین یقینا در پایان حیــات آنها تاثیرگذار 
خواهد بود همانگونه که شهادت سردار سلیمانی 
و ابوالمهــدی المهندس خطرش بــرای رژیم 

صهیونیستی و آمریکا بیشتر از زندگی آنها بود.

دستور تامین مالی کتابخانه های نیمه تماماعزام اتوبوس و واگن به خطوط پرمسافر در زمان بارش ها 

ذوالنور: صهیونیست ها تهدید علیه بشریت هستند

سياسیفرهنگی 

وزیر فرهنگ: بازمانده 2 ساخته می شود

14
02

/0
9/

02
 -

29
17

 -
ار

و ک
ب 

س
ه ک

نام
وز

ر



اقتصاد2
ایران

وزیرکار:
 اســتقبال از کالا بــرگ رو به 

افزایش است
مرتضوی گفت: استقبال عمومی از کالابرگ 
رو به افزایش اســت و در بودجه سال آینده 
هم نگاه ویژه ای به این حوزه شــده اســت. 
ســید صولت مرتضوی وزیر تعاون کار و رفاه 
اجتماعی در حاشــیه جلســه هیئت دولت 
و در جمــع خبرنگاران دربــاره اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک گفت: زیرســاخت های 
نرم افــزاری و ســخت افزاری کالا برگ فعال 
اســت و حدود 150 هزار فروشگاه به سامانه 
 متصل هســتند و اســتقبال عمومی از آن، 

رو به افزایش است.
وی افزود: کالا برگ در بودجه سال آینده هم 
مورد توجه ویژه قــرار دارد و دولت به تکلیف 
قانونــی خود عمــل کرده اســت. مرتضوی 
ادامه داد: اساســاً منابع پرداخت مستمری و 
حقوق بازنشستگان در تمام دنیا از کسورات 
قانونــی کارمندان و شــاغلان در حوزه های 
مختلف تآمین می شــود. به لحــاظ افزایش 
میانگین امید بــه زندگی ضریــب پایداری 
و پشــتیبانی صندوق ها که بــه ازای هر یک 
 بازنشسته، 6 نفر به 1 نفر است به شدت کاهش 

پیدا کرده است.
وزیــر کار ادامــه داد: در صنــدوق تأمیــن 
اجتماعی کــه بهترین صندوق اســت، 4.1 
به یــک نفر اســت و بســیاری از صندوق ها 
بسته تعریف شــدند.علت اصلی  این امر آن 
اســت که میانگین شــاخص امید به زندگی 
 افزایش یافتــه و ضریب پشــتیبانی کاهش 

یافته است.
وی تصریح کرد: در طول برنامه قرار است سن 
بازنشستگی برای  آحاد کارمندان به ازای هر 
سال ســه ماه افزایش پیدا کند و پیشنهادات 
دیگری هم در لایحه دولت بود اما در مجلس 
تغییراتی پیدا کرد. کارکنانی که 28 سال یا 29 
سال تمام خدمت کردند مشمول این قانون 
 نمی شوند و ضمانت اجرای این قانون از 1405 

است.

یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد 
مسکونی در حال ساخت 

وزیر راه و شهرسازی گفت: حدود یک میلیون 
و 900 هزار واحد مسکونی در نقاط مختلف 
کشور در حال ساخت اســت که از این تعداد 
حدود 400 هزار قطعه زمین به مردم تحویل 
داده شــد. مهرداد بذرپاش در حاشیه جلسه 
هیــات دولت در گفــت و گو بــا خبرنگاران 
دربــاره آخرین وضعیت طرح مســکن ملی 
و مراحل پیشــرفت آن توضیــح داد: هر روز 
به آمارها در حــوزه تامین زمیــن، عملیات 
 ساخت مسکن های روستایی و بافت فرسوده 

افزوده می شود.
وی با اشــاره به اینکه نهضت ملی مســکن، 
عملیات ساخت را با جدیت دنبال می کند به 
گونه ای که اکنون حدود یک میلیون و 900 
هزار واحد مسکونی در حال ساخت در کشور 
داریم، حدود 400 هزار قطعه زمین به مردم 

تحویل داده شد. 
وزیر راه و شهرســازی یادآورشــد: برنامه ما 
بــرای تحویــل زمیــن در منطقه شــهری 
در ســال جاری 500 هزار قطعه اســت که 
تاکنــون 400 هــزار قطعــه محقق شــده 
 و شــاید تــا پایــان امســال فراتــر از این 

عدد باشد.
بذرپــاش اضافــه کــرد: همیــن عــدد در 
حــوزه روســتایی هدفگــذاری شــده تــا 
500 هزار قطعــه زمین روســتایی تحویل 
 متقاضیان شــود که این کار اکنون در حال 

انجام است. 
وی با بیــان اینکه همچنین در ســال آینده 
همین میزان در حوزه شــهری و روســتایی 
هدفگذاری شــده اســت، درباره رشد بخش 
صنعت و ساختمان در ســه ماهه دوم امسال 
 اعلام کرد که این رقم به حدود ســه درصد 

رسیده است.
وزیــر راه و شهرســازی ایــن میزان رشــد 
را یک اتفاق خــوب عنوان کــرد و گفت: در 
مجمــوع طــی 6 ماهه اول امســال رشــد 
بخش صنعت و ســاختمان قابل قبول بوده 
اســت این در حالی است که ســال گذشته 
ایــن رشــد در برخــی فواصل منفــی بود. 
امــا در بخش صنعــت و ســاختمان با همه 
 مشــکلاتی که وجــود دارد با رشــد مثبت

 مواجه هستیم.

اخبار

رئیس کل بانــک مرکزی 
با بیان اینکــه دولت قصد 
تغییر در ســود ســپرده 
بانکی را نــدارد، گفت: در 
جلسه شورای عالی مسکن 
مقرر شــد بانک هایی که به افراد معرفی شــده از 
ســوی ســامانه وزارت راه، وام پرداخت نکرده اند 
جریمه شــوند. »محمدرضا فرزین« در حاشــیه 
نشست هیات دولت با اشــاره به تغییرات اساسی 
در مجوز صرافی ها این اقدام را در راســتای نظارت 
بیشــتر بانک مرکزی اعلام کرد و گفت: به زودی 
 قانــون و مقررات جدیــد تأییــد صرافی ها اعلام 

خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکزی، مســیر مبــادلات بانکی 
میان ایران و عربستان را تسهیل گر روابط اقتصادی 
تهران- ریاض دانست و گفت که با قطعی شدن و به 
نتیجه رسیدن مذاکرات بانکی بین دو کشور نتیجه 
آن اعلام خواهد شد. فرزین درباره اصلاح نرخ سود 
سپرده از سوی شورای پول و اعتبار هم گفت: نرخ 
سود سپرده ابلاغ شده است و بانک هایی که خارج 
از مقررات بانک مرکزی عمــل می کنند، متخلف 
هســتند و پرونده های آن ها بــه کمیته انضباطی 

بررسی می شــود. دولت قصد تغییر در سود بانکی 
را ندارد.

وی درباره قانون جهش مسکن هم توضیح داد: در 
جلسه شورای عالی مســکن این موضوع با حضور 
رئیس جمهور بررسی و قرار شد درباره بانک هایی 
که به افراد معرفی شده از سوی سامانه وزارت راه، 

وام پرداخت نکرده اند، جریمه شوند. ولی اگر فردی 
به بانک معرفی نشده یا سامانه راه اندازی نشده باشد 

که نمی توان بانک را جریمه کرد.
فرزین درباره افزایش اختیــارات هم توضیح داد: 
قانون افزایش اختیارات پس از اصلاحیه های مجمع 
تشخیص مصلحت به مجلس ابلاغ و پس از آن هم 

به زودی به دولت ابلاغ خواهد شد. رئیس کل بانک 
مرکزی افزود: این قانــون تلاش می کند اختیارات 
جدیدتری به بانک مرکزی دهد که این گام خوبی 
به سمت افزایش اســتقلال و اقتدار بانک مرکزی 
است که این خود به بهتر شدن سیاست های پولی، 
نظارت بر بانک ها و سیاست های لازم برای کنترل 

تورم کمک می کند.
وی درباره تخلف بانک ها در زمینه پرداخت وام های 
ازدواج و فرزندآوری گفت: دربــاره این وام ها یک 
تکلیف سالانه برعهده بانک ها گذاشته شده است و 
تا پایان سال نظام بانکی باید بتواند آن ها را اجرایی 
کند. تلاش ما این اســت که تکلیف تعیین شده، 
محقق شــود و اگر بانکی تعهد خود را انجام نداده 

باشد، بررسی خواهد شد.
فرزین درباره کاهش رشــد نقدینگی تا پایان سال 
گفت: ابتدای ســال اعلام کردیم که درباره میزان 
نقدینگی، نرخ 25 درصد هدف گذاری شــده است 
و تاکنــون از 42 درصد بــه 24.4 درصد کاهش 
یافته اســت. هرچند با نزدیک شدن به پایان سال 
فشــار روی نقدینگــی افزایش پیــدا می کند اما 
امیدواریم در حدود 25 درصد نرخ نقدینگی را حفظ 
کنیم. رئیس  بانک مرکزی دربــاره افزایش میزان 
 تســهیلات  ازدواج گفت که این موضوع را بررسی 

خواهیم کرد.

رئیس کل بانک مرکزی

متخلفاندرپرداختواممسکنجریمهمیشوند

حساب فراریان مالیاتی مسدود می شود
طبق لایحه بودجه 140۳، به منظور جلوگیری 
از فرار مالیاتی و حتی وصول به موقع مالیات، 
بانک مرکــزی مکلف به ایجاد دسترســی به 
سامانه های موجود از جمله »سیاق و سرآمد« 

برای سازمان امور مالیاتی است.
بررســی لایحه بودجه 140۳ نشان می دهد 
که بر اســاس بنــد د تبصــره 6 لایحــه، به 
منظور جلوگیــری از فرار مالیاتــی و وصول 
به موقــع درآمدهای مالیاتــی، بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران مکلف است ضمن 
ایجاد دسترسی برای ســازمان امور مالیاتی 
کشور، نســبت به توقیف و برداشت از حساب 
یا حســاب های بدهکاران مالیاتی به صورت 
سیستمی و برخط بر اساس سامانه های موجود 
اقدام نموده و وجوه مربوط را به حساب سازمان 

امور مالیاتی کشور واریز نماید.
همچنین به وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
)ســازمان امور مالیاتی کشــور( اجازه داده 
می شــود مالیــات و عــوارض ارزش افزوده 
مودیــان مالیات بــر ارزش افــزوده بابت هر 
یک از دوره هــای ســنوات 1۳8۷ تا 1400، 
که اظهارنامه های خود را موعد مقرر تســلیم 
ننموده و تا کنون مورد رسیدگی قرار نگرفته اند 
و مالیات آنها نیز برآورد نگردیده اســت را از 
طریق طریق حسابرســی سیستمی بر اساس 
میزان فعالیت، اطلاعات موجود در سامانه های 
مالیاتی، ســوابق مالیاتی پرونده عملکرد و با 
توجه به میــزان اعتبار پذیــری خرید کالا و 
خدمات فعالیــت مودیان مذکور، بر اســاس 
دستورالعملی که به پیشــنهاد سازمان امور 
مالیاتی کشور ظرف ســه ماه بعد از ابلاغ این 
قانون تهیه شده و به تصویب وزارت امور اقتصاد 
و دارایی می رسد، تعیین و اظهارنامه برآوردی 

نماید.
در صورت اعتراض این گونه مودیان به مالیات 
قطعی تعیین شده پرونده قابل طرح در هیأت 
موضوع تبصره 2 ماده 216 قانون مالیات های 

مستقیم خواهد بود.

۱۰ همت به صنــدوق نوآوری 
اضافه می شود

دولت مصوبه ای را برای جبران بلایای طبیعی 
یا خشکسالی ها در برخی استان ها داشت که 
در راستای برنامه های حمایتی دولت از مناطق 
محروم اســت که هیأت وزیران با آن موافقت 
کرد. علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در 
حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
گفت: هیأت وزیران مصوبات متعددی را در دو 
جلسه یکشنبه و چهارشنبه این هفته برگزار 
کرد که با توجه به اینکه ناتــرازی در تولید و 
مصرف در برق در سال های گذشته داشته ایم 
یکی از اولویت های دولت این بوده است که با 
افزایش تولید و حمایت از نیروگاه سازی تولید 
برق را افزایش دهیم و مصرف را مدیریت کنیم.
وی افزود: با همکاری خوب مردم شــاهد آن 
بودیم کــه قطعی های برق را مانند گذشــته 
نداشــتیم و برق بیشــتری به حوزه صنعت 
اختصاص پیدا کرده اســت. سخنگوی دولت 
تاکید کرد: در امتداد این مسیر دو مصوبه را در 
هیأت دولت به تصویب رساندیم که بر اساس 
آن برخی از نیروگاه هایی که دولت به آنها بدهی 
داشته و آنها هم بدهی مالیاتی دارند، مشکل 

این بدهی ها به صورت تهاتری حل شود.
بهادری جهرمی گفت: در هیأت وزیران با لایحه 
وزارت نیرو که در کمیسیون اقتصادی دولت 
تصویب شــده اســت، لایحه ای برای مجلس 
با قید دو فوریت ارسال می شــود که طی آن 
درخواســت می شــود امکان اینکه بخشی از 
مشکل بدهی دولت به نیروگاه های تولید برق 

و توانیر برطرف شود.
وی ادامــه داد: همچنین مصوبــه حمایت از 
راســتای تقویت شــرکت های دانش بنیان و 
تجاری ســازی از صندوق نوآوری و شکوفایی 
انجام شد تا بدین ترتیب حمایت های بیشتری 
از شــرکت دانش بنیان صورت گیرد. بهادری 
جهرمی بیان کرد،: دولت مصوبه ای را در جلسه 
گذشته و جلسه اخیر هیأت وزیران برای جبران 
بلایای طبیعی یــا خشکســالی ها در برخی 
استان ها داشــت که در راســتای برنامه های 
حمایتی دولت از مناطق محروم است که هیأت 

وزیران با آن موافقت کرد.
ســخنگوی دولت افزود: هیــأت وزیران در 
راســتای تقویت هرچه بیشــتر شرکت های 
دانش بنیــان و تجاری ســازی نوآوری هــای 
مختلف، موافقت کرد که معادل 10 همت به 
منابع صندوق نوآوری و شکوفایی اضافه شود.
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مشاور وزیر اقتصاد با تشــریح جزئیات سامانه توثیق 
الکترونیکی دارایی اعلام کرد: حدود 6 بانک دیگر نیز 
اکنون در مرحله اتصال فنی به زیرساخت های آماده شده 
هستند که در میان آنها هم بانک خصوصی و هم بانک 

دولتی قرار دارد.
طبق قانون بودجه امسال، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
با همکاری بانک مرکزی موظف است در راستای توسعه 
دامنه وثایق بانکی و تسهیل دریافت تسهیلات خرد در 
شبکه بانکی، زیرســاخت های لازم برای توثیق برخط 
)آنلاین( اوراق بهادار مانند سهام، اوراق مالی اسلامی، 
واحدهای سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری 
قابل معامله در بهابازار )بورس(، گواهی سپرده کالایی و 
طلا نزد شبکه بانکی را فراهم و تا پایان شهریور ماه امسال 

تمام بانک های دولتی و خصوصی را به ســامانه مزبور 
متصل کند. برهمین اساس نیز طی روزهای گذشته و 
در حاشیه دهمین همایش بانکداری الکترونیک، سامانه 
توثیق الکترونیکی دارایی )ست( بانک صادرات رونمایی 
شد. با راه اندازی ســامانه توثیق الکترونیکی دارایی در 
گام اول امکان وثیقه گذاری سهام بورسی و بیمه عمر و 
زندگی برای دریافت تسهیلات فراهم شده و در آینده، 
سپرده های بانکی نزد کلیه بانک ها، سیم کارت و طلا هم 

می تواند به عنوان وثیقه مورد استفاده قرار گیرد.

محمد جلال مشــاور وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
همین ارتباط گفت: دولت وعده ای در خصوص اینکه 
زیرســاخت های لازم برای دسترســی عموم مردم به 
تسهیلات خرد افزایش یابد، داشت که تکلیف قانونی 
این موضوع هم در قانون بودجــه و هم در قانون تامین 
مالی و حهش تولید پیش بینی شــده است.  به همین 
دلیل وزارت اقتصاد با همکاری بانــک مرکزی برنامه 
جدی دارد بــرای اینکه بتواند دارایی هــای در اختیار 
مردم را به وثایق الکترونیکی تبدیل کند.  جلال با تأکید 

براینکه در این طرح مردم به صورت عادی پس اندازهایی 
از جنس منابع ریالی، کالاهای خاص مانند اوراق بهادار 
و سایر دارایی هایی که در اختیار دارند را به وثیقه تبدیل 
می کنند، گفت: با زیرســاختی که فراهم شده است، 
برخی شــرکت ها به صورت تخصصی و به شکل یک 
شغل حرفه ای این دارایی ها را بدون هیچگونه مراجعه 
و یا اســتفاده از کاغذ و به صورت الکترونیکی ارزیابی 
می کنند، به عنوان وثیقه استفاده کرده و این دارایی ها را 
تبدیل به یک اعتبار تضمین می کنند. در این صورت آن 
فرد مبتنی بر دارایی هایی که در اختیار دارد، می تواند با 
مراجعه به بانک ها یا فروشگاه ها و یا هر مجموعه ای که نیاز 
به وثیقه گذاری دارد و یا تضمین می خواهد، آن عملیات 

را مدیریت کند.

۶ بانک دیگر تا پایان سال به سامانه وصل می شوند

تشریح جزئیات سامانه توثیق الکترونیکی
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وزیــر اقتصاد بــا بیان اینکــه شــورای راهبری 
صندوق های تضمین برای ایجادتنوع در روش های 
تامین مالی تولید ایجاد شده است، گفت:آیین نامه 
صندوق های تضمین امروز در هیات وزیران مصوب 
شد. در حاشیه جلسه هایت دولت، احسان خاندوزی 
وزیر اقتصاد در جمع خبرنگاران با اشاره به تصویب 
آیین نامه صندوق های ضمانت صــادرات، گفت: 
یکی از بهترین روش های تامین مالی شرکت های 
تولیدی به ویژه در زمانی که کشور با شرایط تنگنای 
اعتباری، تسهیلات و محدودیت های بانکی مواجه 
اســت، ضمانت نامه هایی است که بســیار به کار 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشور می آید و ما 
هر چقدر بتوانیم ضمانت نامه های بیشتری صادر 
کنیم، قدرت مالی تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
ما افزایش پیدا می کند. این صندوق های ضمانت 
در بسیاری از کشــورها نقش محوری دارند از کره 
جنوبی تا مالــزی و ترکیه ، فقــط در آلمان 6۷0 
میلیون یورو ضمانت نامه هایی اســت که توســط 
این موسســات برای شــرکت های تولیدی صادر 

شده است.
آیین نامه صندوق هــای تضمین در هیات وزیران 
مصوب شد، شورای راهبری صندوق های تضمین 
با ریاست وزیر اقتصادی و با عضویت رئیس سازمان 
برنامه، رئیس کل بانک مرکزی، وزیر صمت و وزیر 
ارتباطات و دو ســه عضو دیگر بــه عنوان رئیس 
ســازمان بورس و رئیس بیمه مرکزی در کشور 

ایجاد می شود.
خاندوزی افزود: بــا ایجاد این شــورای راهبری 
صندوق های تضمین امیدواریم در ماه های پایانی 
امسال و به ویژه ســال 140۳ که مصوبات رسما 

ابلاغ و اجرایی خواهد شــد بتوانیــم روش های 
تامین مالی تولید را برای صادرکنندگان کشــور 
متنوع کنیم که فقط گرفتار مســیرهای بانکی و 
تسهیلاتی در کشور نباشــند. وی درباره دومین 
نمایشگاه اقتصادی اوراسیا، گفت: با توجه به اینکه 
جزییات نمایشگاه را همکاران ما در سازمان توسعه 
تجارت و وزارت صنعت، معدن و تجارت مدیریت 
می کنند، اطلاعات تفصیلی را در این خصوص وزیر 

صمتمنتشر خواهد کرد.

امیدواریم تا پایان ســال ۱۴۰۲ رفت و 
آمدها و مذاکرات اولیــن هیات اقتصادی 

ایران و عربستان انجام شود
خاندوزی درباره توافق سرمایه گذاری گمرکی و 
تجاری ایران و عربســتان،گفت: با توجه به اینکه 
سال های متمادی روابط اقتصادی ایران و عربستان 
تقریبا در حد صفر مسدود شده بود و وجود نداشت 
بعد از توافقاتی که از اسفند سال گذشته در حوزه 
دیپلماســی و بعد در حوزه دیپلماسی اقتصادی 
صورت گرفت به ویــژه دیداری که رئیس جمهور 
در جریان اجلاس ریاض با مقام عربستانی داشت، 
امیدواریم تا پایان 1402 رفت و آمدهای و مذاکرات 
اولین هیات اقتصادی فی مابین دو کشور صورت 
بگیرد و بتوانیم مســیر همکاری های بخش های 

غیردولتی و دولتی را ریل گذاری کنیم.

ثبت سفارش ها در بانک مرکزی قدرت 
فرزین در مدیریت تقاضــای واردات ارز را 

افزایش داد
وزیر اقتصاد گفت: تاکید جــدی دولت مبنی بر 

مدیریت بازار ارز به عنوان یک اهرم در هدفگذاری 
کنترل تورم و مهار تورم 1402 منجر به این شد که 
ترتیبات چندگانه ای که پیش از این در حوزه ثبت 
سفارش وجود داشــت و دستگاه ها و وزارتخانه ها 
مختلف متشتت عمل می کردند امسال به شکل 
یکپارچه عمل شود.امروز شاهد هستیم که همه 
ثبت ســفارش ها مورد تایید بانــک مرکزی قرار 
می گیرد و بعد از آن نهایی می شود به همین دلیل 
هم بانک مرکزی امکان و قدرت بیشــتری برای 

مدیریت تقاضای وارداتی ارز دارد.
 ســخنگوی اقتصادی دولت بیان کرد:امیدورایم 
بــا ســختگیری ها در حــوزه رفع تعهــد ارزی 
صادرکنندگان و بازگشت ارزها به کشور،  آزادشدن 
بخشی از منابع ارزی که در کشورهای دیگر وجود 
داشــت، رفع تعهد صادراتی و مدیریت تقاضای 
واردات، مقابله با سفته بازی در بازار ارز غیررسمی، 
مجموعا این امکان را فراهم شود که بانک مرکزی 
تا پایان امســال بتواند به بهترین نحو بازار ارز را 

مدیریت کند.

افزایش مالیات در بودجه ۱۴۰۳ از محل 
مودیان جدید و فرارهای مالیاتی است

وی درباره افزایش بودجه دولت در لایحه بودجه 
140۳ و تاثیر آن در بخــش خصوصی گفت: آن 
چیزی که تحت عنوان افزایش درآمدهای مالیاتی 
برای سال 140۳ پیش بینی شده، بخش مهمی از 
آن از طریق پشتیبانی اطلاعات اقتصادی به دست 
آمده در طول 2 سال گذشــته از مودیان جدید و 
فرارهای مالیاتی است که شناسایی شده است و در 
سال 140۳ سهم بسیار بیشتری از مالیات کشور 

را بر دوش خواهند گرفت و بنابراین فشار بر روی 
طبقات متوسط و ضعیف جامعه، حقوق بگیران، 
فعالان اقتصادی منضبط قانونی و شفاف کسبه و 

غیره افزایش پیدا نخواهد کرد.

صــدور بخشــنامه و آیین نامه های 
اقتصادی ناگهانی ممنوع شد

وزیر اقتصــاد و دارایی  با تاکید بر لزوم  تســهیل 
تولید برای فعالان و تجار، گفت: دولت در گام اول 
خود را موظف و منضبط کرده که هر بخشنامه و 
دســتورالعملی که در حوزه مقررات کسب و کار 
خواهد بود وفق ماده 24 قانــون و آیین نامه های 
این ماده  که مصوب هیات وزیران اســت، از پیش 

اعلام خواهد شد.
خاندوزی یادآور شد: نظر انجمن ها، تولیدکنندگان 
و اتاق های سه گانه و همه تشکل های تولیدی قبل 
از ابلاغ قابل اخذ است، صدور بخشنامه و آیین نامه 
ناگهانی، برای فعالان اقتصادی که لب مرز می روند 
»که غافلگیر شوند و بگویند از امروز فلان تصمیم 
اجرا خواهد شــد و فلان نرخ تعرفه تغییر خواهد 
کرد« ممنوع شده است. این ماده به بخش تولیدی 
و پیش بینی پذیری برای فعالان بخش خصوصی 
و تعاونی که بخش های غیردولتی ما هستند و بار 
اصلی روی دوش آنها در حــوزه تولید، صادرات 
و اشتغال اســت،کمک خواهد کرد، علاوه بر این 
دولت خود را منضبط کرده است و هزینه های خود 
را مدیریت کرده و سهم درآمدهای نفتی در دولت 
کاهش پیدا کرده مجموعا امیدواریم به لحاظ مدیر 
کسب و کار سال 140۳ نسبت به امسال یک قدم 

رو به جلو باشیم.

بر اســاس پیش بینی لایحه بودجــه 140۳ کل 
کشور در راستای حمایت از اشتغال خرد و خانگی و 
کارگاه های کوچک، مبلغ ۳1 هزار میلیارد تومان از 

محل منابع بودجه اختصاص می یابد.
بر اســاس ارقام لایحه بودجه 140۳ کل کشور که 
قرار اســت هفته آینده از ســوی دولت به مجلس 
ارائه شــود، در تبصره 2 این لایحه برای حمایت از 
اشتغال آمده اســت؛ در اجرای مفاد ماده 6 قانون 
برنامه هفتم توســعه )لایحه( به منظور حمایت از 
تولید و اشتغال پایدار و رشد تولید ملی، حمایت از 
مشاغل خرد خانگی و کارگاه های خرد و کوچک، 
بازسازی و نوسازی ظرفیت های تولیدی، قرار است 
منابع مالی از طریق حساب های پیشرفت و عدالت 
استانی مبلغ ۳10 هزار میلیارد ریال؛ یعنی به ازای 
هر استان حداقل یک هزار میلیارد تومان پیش بینی 

اختصاص پیدا کند.

همچنیــن باقیمانــده مبالــغ ردیف هــای 28 و 
26 مصــارف جداول تبصــره 14، قانــون بودجه 
 ســال های 1400 و 1401 نیز وارد این حساب ها 
خواهد شد. حساب ملی پیشــرفت و عدالت که از 
قانون بودجه سال جاری راه اندازی شده، قرار است 
با هدف ایجاد تعادل و توازن منطقه ای در هر استان 
ایجاد شود و در هر یک از این حساب ها هزار میلیارد 
تومان قرار گیرد که تا با نظارت و تصمیم شــورای 
برنامه ریزی استان مرکب از استاندار، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه، رئیس ســازمان امــور اقتصادی و 
دارایی و دستگاه مربوطه صرف پرداخت تسهیلات 
به بخش خصوصی و تعاونی شود و اولویت آن اتمام 
طرح های نیمه تمام استانی باشــد که البته تا این 
تاریخ هنوز پرداخت تسهیلات حساب های پیشرفت 
و عدالت استانی در کشور مربوط به سال 1402 آغاز 

نشده است.

صادرات ایران به چین در دهمین ماه ســال جاری 
میلادی 25 درصد رشد کرد و کل مبادلات دو کشور 
از ابتدای 202۳ به بیش از 12 میلیارد دلار رسید. 
گمرک چین اعلام کرد مبادلات تجاری ایران و چین 
در 10 ماهه سال جاری میلادی به 12 میلیارد و 20 
میلیون دلار رسیده که این رقم با کاهش 10 درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است.
مبادلات تجاری ایــران و چیــن در ژانویه تا اکتبر 
2022 بالغ بر 1۳ میلیارد و ۳۳0 میلیون دلار اعلام 
شــده بود. صادرات چین به ایران در ژانویه تا اکتبر 
202۳ با افزایش 9 درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل مواجه شده و به 8 میلیارد و 280 میلیون 
دلار رسیده است. چین در ژانویه تا اکتبر سال قبل 
بالغ بر ۷ میلیارد و 610 میلیــون دلار کالا به ایران 

صادر کرده بود.
اما ارزش واردات چیــن از ایران در 10 ماهه 202۳ 

کاهش ۳4 درصدی داشــته و به ۳ میلیارد و ۷40 
میلیون دلار رسیده است. چین در 10 ماهه نخست 
2022 بالغ بر 5 میلیارد و ۷20 میلیون دلار کالا از 

ایران وارد کرده بود.
بر اســاس این گزارش در دهمین ماه سال جاری 
میلادی تجارت ایران و چین با رشــد 20 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده و به 1 
میلیارد و 248 میلیون دلار بالغ شده است. مبادلات 
دو کشور در اکتبر سال قبل 1 میلیارد و ۳۷ میلیون 

دلار گزارش شده بود.
صادرات چین به ایران در اکتبر 202۳ رشــد 1۷ 
درصدی داشته و به ۷91 میلیون دلار رسیده است. 
واردات چین از ایران در این ماه نیز 25 درصد افزایش 
داشته و به 45۷ میلیون دلار رسیده است. چین در 
اکتبر سال قبل 6۷۳ میلیون دلار کالا به ایران صادر 

و ۳64 میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.

صدور بخشنامه های اقتصادی ناگهانی ممنوع شد

اقدام مهم دولت برای تامین مالی تولید

رشد ۲۵ درصدی صادرات ایران به چین31 هزار میلیارد تومان برای مشاغل خرد و خانگی 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مسکن یکی از موضوعات مورد بررســی در جلسه شورای عالی کار 
بود که به گفته ی یکی از اعضای شــورای عالی کار مقرر شد بعد از 
ایجادقرارگاه ویژه مسکن کارگران,ساخت ۵۰هزار مسکن به صورت 
آزمایشی در چند استان تا قبل از پایان سال آغاز شود. مطابق قانون 
اساسی داشتن مســکن حق هر خانواده ایرانی است. دولت ها طبق 
این موضوع موظف به تأمین مسکن هستند. بر اساس اصل 31 قانون 
اساسی دولت موظف است با رعایت اولویت برای کسانی که نیازمندتر 

هستند به ویژه کارگران و روستاییان این اصل را اجرا کند.
در راستای تأمین مســکن برای خانوارها طرح های مختلفی برای 
خانه دار کردن اقشار جامعه پیش بینی شــده که از جمله آنها طرح 
مسکن مهر و طرح مسکن ملی است. به موازات اجرای طرح مسکن 
ملی طرح مسکن کارگری و ساخت مسکن در شهرک های صنعتی 
نیز در دستور کار قرار گرفت. دولت سیزدهم نیز با هدفگذاری ساخت 
یک میلیون واحد مسکونی در سال و ساخت4 میلیون واحد تا پایان 

دولت، طرح نهضت ملی مسکن را کلید زد.
قیمت سرسام آور مسکن و به تبع آن اجاره بهای سنگین عملًا بیش از 
نصف حقوق کارگران را می بلعد و حال در شرایطی که حتی کارگران 
برای پرداخت اجاره در تنگناهای مالی هستند، دیگر توانی مالی برای 

خرید خانه حتی به شــرط دریافت وام هم ندارند. سیصد  و بیست  و  
یکمین نشست شــورای عالی کارچند روز گذشته با حضور شرکای 
اجتماعی برگزار شد و یکی از دستورات آن بحث مسکن کارگران بود.

مهدی مسکنی، معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در این نشست مســئله اصلی مسکن کارگری در کشــور را تأمین 
زمین عنوان کرد و افزود: بر همین اساس تفاهم نامه 4۰۰هزار واحد 
مسکونی فی مابین وزارت تعاون، کار و رفاه و اجتماعی و وزارت راه و 

شهرسازی در مهرماه 14۰۰امضا شد.
وی افزود: در ادامه مســیر، اساســنامه تعاونی های مسکن جهش 
کارگری در شــهریورماه 14۰1 و دســتورالعمل نحوه تشکیل این 
تعاونی ها آبان ماه سال گذشته تهیه و ابلاغ شد. مسکنی تأکید کرد: 
بند )ب( ماده 12اساسنامه تعاونی مسکن جهش کارگری اشاره کامل 
به شرایط اختصاصی تعاونی مســکن کارگران دارد. مسکنی گفت: 
کارگران ابتدا باید از طریق ســامانه وزارت راه و شهرسازی ثبت نام 
کنند تا به ما معرفی شوند و پس از وســع سنجی و دهک بندی، در 
قالب تعاونی های مسکن متشــکل و پروژه های مسکن وارد مرحله 

ساخت می شوند.
مطابق اظهارات آیت اســدی,عضو کارگری شــورای عالی کار 1۰ 

پیشنهاد برای تامین مســکن کارگران در جلسه اخیر شورای عالی 
کار مطرح شد. تخصیص زمین رایگان دولتی برای مسکن کارگران 
فاقد مسکن،تامین تســهیلات ارزان قیمت با اســتفاده از امکانات 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی و دو بانک زیــر مجموعه رفاه 
کارگران و توسعه تعاون که بخشی از تسهیلات خود را                              برای مسکن 
کارگران اختصاص دهند،پیشنهاد پرداخت تسهیلات با نرخ پایین 
تر به کارگران که بخشی از آن را کارفرما و بخشی را کارگر پرداخت 
کند,ارائه مصالح ارزان ســاخت از شرکت های زیرمجموعه شستا و 
تأمین اجتماعی به کارگران,ساخت مسکن کارگران از بیمه و مالیات 
معاف شوند یا تخفیف قابل توجهی بگیرند تا مسکن کارگری رونق 

بگیرد.
به گفته ی آیت اسدی،عضو شورای عالی کار وزیرکار در این جلسه 
موافقت کرد که یک ستاد در وزارت کار ظرف یک هفته تشکیل شود 
که در آن نمایندگانی از وزارت راه و شهرسازی، وزارت تعاون، سازمان 
تامین اجتماعی، نماینده کارگران و نماینده کارفرمایان حضور داشته 
باشند و طرح ساخت مسکن کارگری به صورت آزمایشی در یکی دو 
استان شروع شود و قبل از پایان سال حداقل ۵۰ هزار واحد مسکن 

کارگری ساخته شود.

عملکرد ضعیف شبکه بانکی در تأمین مالی پروژه نهضت ملی مسکن 
باعث شــد تا از همان ماه های نخســت پروژه جریمه مالیاتی برای 
بانک های کم کار مطرح شــود. یکی از مشکلات فعلی خانواده های 
ایرانی که ضربه قابل ملاحظه ای به معیشت وارد می کند، هزینه بالای 
تأمین مسکن متناسب با نیاز به حســاب می آید که بر مبنای قانون 

اساسی، وظیفه تأمین آن با دولت است.
بیش از دو ســال از عمر دولت ســیزدهم می گذرد اما هنوز اجرایی 
شدن وعده ساخت 4 میلیون واحد مســکونی در هاله ای از ابهامات 
به ســر می برد. البته عده ای از کارشناسان مربوط به حوزه مسکن و 
شهرسازی ادعا می کنند که هدف گذاری ساخت سالانه یک میلیون 
مسکن نه تنها شدنی نیست. با توجه به شرایط موجود تحقق وعده 
ساخت 4 میلیون واحد مسکونی قطعاً چالش برانگیز و دشوار است، 
ناگفته نماند برخی تحلیلگران اقتصادی و سیاسی که منتظر بر زمین 
خوردن این وعده دولت ســیزدهم هستند با شک و تردید نسبت به 

تحقق این وعده سنگین اقتصادی اظهارنظر می کنند.
تحقق وعده ساخت چهار میلیون مسکن در دولت سیزدهم، از همان 
روزهای نخست با چالش تأمین مالی مواجه شد و تا به امروز بر اساس 
برنامه ریزی ها پیش نرفته است. چراکه روند تأمین مالی چند هزار 
میلیارد تومانی از بانک ها، تقریباً متوقف اســت. طبق بررسی های 
صورت گرفته، کند بودن روند پرداخت تسهیلات بانکی یکی از موانع 
جدی بر سر راه نهضت ملی مسکن است، و طبق آمار موجود تمایل 
بانک ها بیشتر به اعطای تسهیلات برای خرید، تجارت و یا مشارکت 
که دوره بازپرداخت آن بلندمدت نیســت پرداخت کنند و خیلی به 

طرح های بلندمدت مانند مسکن تمایلی ندارند.
طبق بررسی ها این در حالی اســت که قانون جهش تولید مسکن، 
بانک ها را مکلف کرده که حداقل 2۰ درصد از کل تسهیلات خود را 
به نهضت ملی مســکن اختصاص بدهند، اما به بهانه های مختلف از 
جمله نداشتن اعتبار امروز این رقم حتی ۵ درصد هم نیست. البته 
در راستای قانون جهش تولید بانک ها مکلف به پرداخت وام شده اند 

و اگر برخلاف این قانون و وظیفه عمل کنند باید جریمه شوند ولی 
همانطور که گفته شد دو سال اســت که دولت هیچ بانکی را در این 
خصوص جریمه نکرده اســت و عملًا بانک ها نیز سعی می کنند که 
پول را در نزد خود نگه دارند به جای آنکه آن را برای توســعه کشور 

به کار برند.
وزیر اقتصاد روز چهارشــنبه 2۶ آبان ماه از جریمه 2۶ هزار میلیارد 
تومانی بانک های متخلف در حوزه اعطای تسهیلات مسکن موضوع 

قانون جهش تولید مسکن خبر داد.
در تبصره ۵ ماده 4 قانون جهش مســکن در مورد بخش تسهیلات 
بانکی که باید بانک ها بــرای حوزه مســکن بپردازند، یک ضمانت 
اجرایی در نظر گرفته شده بر این مبنا که اگر نسبت به سهمیه ای که 
بانک مرکزی معرفی می کند، بانک ها تسهیلات لازم 2۰ درصدی را 
نپردازند به جریمه ای معادل همان یک پنجم عدد تعهد شده از سمت 
سازمان امور مالیاتی باید جریمه شــوند و مبلغ این جریمه هم وارد 
صندوق ملی مسکن خواهد شد تا مجدد در حوزه ساخت و عرضه و 

تولید مسکن به کار گرفته شود.
به گفته وزیر اقتصــاد، در ســال اول اجرای این قانــون، که از اول 
مهر 14۰۰ تا پایان شــهریور ماه 14۰1 اســت، ســازمان مالیاتی 
رسیدگی های لازم را انجام داد و حدود ۵۹ هزار میلیارد تومان رأی 
اولیه در سازمان مالیاتی برای بانک های متخلف صادر شده است که 
2۶ هزار میلیارد تومان در مرحله تجدید نظر قطعی شده و در روزهای 
آینده به محض اینکه هیئت هم ارز ابــلاغ مطالبه نهایی و قطعی را 

صادر کند، بانک ها مکلف هستند که این جریمه را پرداخت کنند.
عملکرد ضعیف شبکه بانکی در تأمین مالی پروژه نهضت ملی مسکن 
باعث شد تا از همان ماه های نخست، جریمه مالیاتی برای بانک های 
کم کار مطرح شود. جریمه ای که بر اساس قانون جهش تولید مسکن 
تاکید داشت: »سازمان امور مالیاتی کشور موظف است، در صورت 
عدم رعایت موضوع این ماده یعنی ارائه تســهیلات توسط بانک ها، 
مالیاتی برابر 2۰ درصد تعهد انجام نشــده را از بانک ها و مؤسسات 

مکلف، اخذ و به خزانه داری کل کشور واریز شود.« فرشاد محمدپور 
معاون نظارت بانک مرکزی در راســتا گفت: جهش تولید مسکن از 
دغدغه های اصلی دولت سیزدهم و همه ارکان بانک مرکزی است. 
بر این اساس تلاش نظام بانکی همواره در راستای تسهیل و تسریع 
فرآیند تسهیلات دهی در این زمینه بوده و مشکلات این حوزه به طور 
مستمر در جلساتی که با حضور نمایندگان وزارت مسکن، سازمان 
امور مالیاتی و سایر نهادهای ذی ربط برگزار می شود، مورد بررسی 

قرار می گیرد.
معاون نظارت بانک مرکزی افزود: یکی از موضوعات مورد تاکید بانک 
مرکزی در 2 سال گذشته، تسهیل گری در پرداخت تسهیلات جهش 
مسکن بوده اســت و بانک مرکزی و نظام بانکی بیشترین جلسات و 
رایزنی ها را در این زمینه با سایر دستگاه های ذی ربط داشته است و در 
جلسات شورای پول و اعتبار این موضوع همواره به عنوان مهمترین 

محور مباحث مطرح بوده است.
وی افزود: در 2 سال گذشته به دلیل مشکلاتی همچون آماده نبودن 
ســامانه ثبت نام و عدم معرفی متقاضیان واجد شرایط به بانک ها، 
فرآیند پرداخت تسهیلات به طور کامل طی نشده است. بر این اساس 
با توجه به متقاضی محور بودن این تسهیلات در برخی موارد شاهد 
هســتیم که تکالیف تعیین شــده برای بانک ها بیش از متقاضیان 
معرفی شده بوده است. بانک ها با توجه به متقاضیان معرفی شده از 
سوی وزارت راه و شهرسازی موظف به پرداخت تسهیلات هستند و 
طبق قانون، استنکاف از پرداخت تسهیلات مشمول پرداخت جریمه 
مالیاتی است؛ این در حالی است که به تعدادی از بانک ها متناسب با 

تکالیف تعیین شده متقاضی معرفی نشده است.
وی خواستار تسهیل در فرآیند شناســایی متقاضیان واجد شرایط 
دریافت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن به شبکه بانکی از سوی 
متولیان ذی ربط شد و ابزار امیدواری کرد: با سرعت گرفتن فرآیند 
معرفی متقاضیان به شبکه بانکی، این بخش بتواند به ایفای نقش خود 

در حل بخشی از مشکلات مسکن مردم بپردازد.

ساخت ۵۰ هزار مسکن کارگری به صورت آزمایشی 

بانک ها همچنان تسهیلات مسکن نمی دهند
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مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بــر کالا های 
اساســی گفت: اخیــرا بــا راه اندازی ســامانه 
نظارت بر خط نانوایی های کشــور، بازرســی ها 
بصــورت آنلایــن و از طریــق کارتخوان های 
فروش انجام می شود. مســعود امراللهی گفت: 
با راه اندازی ســامانه نظارت برخط نانوایی های 
کشور بازرســی ها به صورت هوشمند از طریق 
ســامانه  یا بررســی دســتگاه های کارتخوان 
 فروش نــان در خــود واحدهای صنفــی انجام

 می شود.
به گفته او، در بازرسی های اخیر یک واحد نانوایی 
توسط سامانه هوشمند شناسایی شد که در یک 
بازه زمانی ســه ماهه 14 هزار قرص نان را خارج 

از شبکه رسمی از طریق کارت هدیه خریداری 
کرده بود.

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی 
وزارت جهاد با بیان اینکه نظارت هوشــمند بر 
فروش نان به صورت برخــط  و پایلوت در تهران 
آغاز شده اســت، گفت: در این فرآیند بازرسان 
با مراجعه بــه واحدهای صنفــی و وارد کردن 
کد مخصوص خود در دســتگاه های کارتخوان 
هوشمند می توانند به عملکرد نانوایی ها دسترسی 
داشته باشند. امراللهی گفت: به منظور شفافیت 
عملکرد نانوایی ها و جلوگیری از هرگونه تخلف 
احتمالی لازم است که کارتخوان های هوشمند 

نانوایی ها در اختیار شهروندان قرار بگیرد.

مسکن یکی از موضوعات مورد بررسی در جلسه 
شورای عالی کار بود که به گفته ی یکی از اعضای 
شورای عالی کار مقرر شــد بعد از ایجادقرارگاه 
ویژه مسکن کارگران,ساخت ۵۰هزار مسکن به 
صورت آزمایشــی در چند استان تا قبل از پایان 
ســال آغاز شــود. مطابق قانون اساسی داشتن 
مســکن حق هر خانواده ایرانی است. دولت ها 
طبق ایــن موضــوع موظف به تأمین مســکن 
هستند. بر اساس اصل 31 قانون اساسی دولت 
موظف اســت با رعایت اولویت برای کسانی که 
نیازمندتر هستند به ویژه کارگران و روستاییان 

این اصل را اجرا کند.
در راستای تأمین مسکن برای خانوارها طرح های 
مختلفــی برای خانــه دار کردن اقشــار جامعه 
پیش بینی شــده که از جمله آنها طرح مسکن 
مهر و طرح مسکن ملی است. به موازات اجرای 
طرح مسکن ملی طرح مسکن کارگری و ساخت 
مسکن در شــهرک های صنعتی نیز در دستور 
کار قرار گرفت. دولت سیزدهم نیز با هدفگذاری 
ساخت یک میلیون واحد مســکونی در سال و 
ســاخت4 میلیون واحد تا پایــان دولت، طرح 

نهضت ملی مسکن را کلید زد.
قیمت سرسام آور مسکن و به تبع آن اجاره بهای 
ســنگین عملًا بیش از نصف حقوق کارگران را 
می بلعد و حال در شــرایطی که حتی کارگران 
برای پرداخت اجاره در تنگناهای مالی هستند، 
دیگر توانی مالی برای خرید خانه حتی به شرط 
دریافت وام هم ندارند. سیصد  و بیست  و  یکمین 
نشست شورای عالی کارچند روز گذشته با حضور 
شرکای اجتماعی برگزار شد و یکی از دستورات 

آن بحث مسکن کارگران بود.
مهدی مسکنی، معاون امور تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در این نشست مسئله اصلی 
مسکن کارگری در کشور را تأمین زمین عنوان 
کرد و افزود: بر همین اساس تفاهم نامه 4۰۰هزار 
واحد مسکونی فی مابین وزارت تعاون، کار و رفاه 
و اجتماعی و وزارت راه و شهرســازی در مهرماه 

14۰۰امضا شد.

وی افزود: در ادامه مسیر، اساسنامه تعاونی های 
مسکن جهش کارگری در شهریورماه 14۰1 و 
دستورالعمل نحوه تشکیل این تعاونی ها آبان ماه 
سال گذشته تهیه و ابلاغ شد. مسکنی تأکید کرد: 
بند )ب( ماده 12اساسنامه تعاونی مسکن جهش 
کارگری اشاره کامل به شرایط اختصاصی تعاونی 
مسکن کارگران دارد. مســکنی گفت: کارگران 
ابتدا باید از طریق سامانه وزارت راه و شهرسازی 
ثبت نام کنند تا به ما معرفی شوند و پس از وسع 
سنجی و دهک بندی، در قالب تعاونی های مسکن 
متشکل و پروژه های مسکن وارد مرحله ساخت 

می شوند.
مطابق اظهــارات آیت اســدی,عضو کارگری 
شــورای عالی کار 1۰ پیشــنهاد بــرای تامین 
مسکن کارگران در جلسه اخیر شورای عالی کار 
مطرح شد. تخصیص زمین رایگان دولتی برای 
مســکن کارگران فاقد مسکن،تامین تسهیلات 
ارزان قیمت با استفاده از امکانات وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی و دو بانــک زیر مجموعه 
رفــاه کارگران و توســعه تعاون که بخشــی از 
تسهیلات خود را                              برای مسکن کارگران اختصاص 
دهند،پیشنهاد پرداخت تسهیلات با نرخ پایین تر 
به کارگران که بخشی از آن را کارفرما و بخشی را 
کارگر پرداخت کند,ارائه مصالح ارزان ساخت از 
شرکت های زیرمجموعه شستا و تأمین اجتماعی 
به کارگران,ســاخت مســکن کارگران از بیمه 
و مالیات معاف شــوند یا تخفیف قابل توجهی 

بگیرند تا مسکن کارگری رونق بگیرد.
به گفته ی آیت اسدی،عضو شــورای عالی کار 
وزیرکار در این جلسه موافقت کرد که یک ستاد 
در وزارت کار ظرف یک هفته تشــکیل شود که 
در آن نمایندگانــی از وزارت راه و شهرســازی، 
وزارت تعاون، سازمان تامین اجتماعی، نماینده 
کارگــران و نماینده کارفرمایان حضور داشــته 
باشند و طرح ساخت مسکن کارگری به صورت 
آزمایشی در یکی دو استان شروع شود و قبل از 
پایان سال حداقل ۵۰ هزار واحد مسکن کارگری 

ساخته شود.

مدیرکل دفتر امور سبزی و گیاهان جالیزی گفت: 
همه ساله در فصل پاییز شرایط بارندگی و تاخیر 
در برداشت منجر به کاهش عرضه محصول گوجه 
فرنگی می شود. حسین اصغری گفت: با توجه به 
بارش های اخیر، امکان برداشت از مزارع گوجه 

فرنگی به دلیل آب و گل و لای وجود ندارد.
او با بیان اینکه قابلیــت انبارداری گوجه فرنگی 
وجود نــدارد، افــزود: گوجه فرنگــی از جمله 
محصولات کشاورزی است که بدلیل تازه خوری 
در مدت زمان کوتاه پس از برداشت باید عرضه 

شود.
اصغری ادامه داد: با توجه به ســطح زیرکشــت 

محصــول، تولید گوجه فرنگی بــه میزان کافی 
 اســت به طوریکــه مشــکلی در تامیــن نیاز

 بازار نداریم.
مدیرکل دفتر امور ســبزی و گیاهان جالیزی  با 
بیان اینکه تولید گوجه فرنگی کاهشی نداشته 
است، گفت: همه ســاله در فصل پاییز به دلیل 
شرایط بارش و مشــکلات حمل و نقل، عرضه 
گوجه فرنگی به طور مقطعی کاهش می یابد، اما 
این موضوع ارتباطی به تولید ندارد. او گفت: طی 
روزهای اخیر عرضه گوجه فرنگی در بازار کاهش 
داشته است، اما با افزایش عرضه در روزهای آتی، 

نوسانات قیمت مرتفع می شود.

عضو هیئت مدیره ســی ان جی کشــور گفت: 
بیشترین ســهم آلایندگی هوا مربوط به بخش 
حمل و نقل است که این سهم بیش از ۷۰ درصد 

است.
حمیدرضا ســهرابی، کارشــناس انرژی و عضو 
هیئــت مدیره انجمــن صنفــی CNG گفت: 
آلایندگی هوا و منابــع آلاینده در تمامی فصول 
وجود دارد، اما در فصول سرد با تغیرات جوی و 
بحث وارونگی دما شاهد تشدید آلودگی هوا در 

کلانشهر ها هستیم.
وی افزود: بحــث آلایندگی هــوا بحثی جهان 
شمول است و کشــور های متعددی در جهان با 
درک حساسیت های این موضوع، اقدام به انعقاد 
معاهده های زیســت محیطی کرده اند و تلاش 
کرده اند با تغییراتی در روندها، بحث آلایندگی 
را مدیریت کنند و آنچه مشــخص شــده اصل 
آلایندگی هوا چیزی جز استفاده از سوخت های 

فسیلی نیست.
 CNG عضو هیئــت مدیــره انجمن صنفــی
خاطرنشان کرد: در ایران نیز موضوع آلایندگی 
کلانشهر ها بحران جدی در دو دهه اخیر بوده و 

سال به سال هم تشدید می شود.

وی ادامــه داد: منابــع آلاینده شــامل صنایع، 
نیروگاه ها، مصارف خانگی و حمل و نقل اســت، 
اما ســهم هر بخش در آلایندگی هوا، ســهمی 

متفاوت است.
این کارشناس انرژی با بیان اینکه سهم مصارف 
خانگی با توجه بــه مصــرف گاز در خانه ها در 
مقایســه با دیگــر بخش هــا در آلایندگی هوا، 
سهمی ناچیز اســت، گفت: صنایع و نیروگاه ها 
نیز در طول سال از سوخت گاز برای فعالیت بهره 
می برند، اما با توجه به ناترازی گاز در فصول سرد، 
مصرف گازوئیل و مازوت، با بخشــی از مصرف 
گاز آن ها جایگزین می شــود که بسته به میزان 
گوگرد و کیفیت آنها، آلایندگی های محلی ایجاد 

می کنند.
وی افزود: با این حال، اگر سهم آلایندگی منابع 
مختلف را در سطح کلان و نه به صورت محلی، 
بررســی کنیم، بیشترین ســهم آلایندگی هوا 
مربوط به بخش حمل و نقل است که این سهم 
بیش از ۷۰ درصد است و تنها حدود 3۰ درصد 
از آلایندگی هوا به بخش هــای غیرحمل و نقل 
مثــل نیروگاه ها، صنایع و مصــارف خانگی و ... 

بازمی گردد.

نرخ تســعیر دلار در بودجه 
14۰3 31 هزار تومان تعیین 
شده است. در لایحه بودجه 
14۰3 قیمت نفت ۶۵ یورو، 
نرخ تسعیر ارز 31 هزار تومان، 
افزایش حقوق کارمندان 1۸ درصد و بازنشستگان 2۰ 

درصد پیشنهاد شد. 
همچنین، براساس لایحه بودجه 14۰3، درآمد مالیاتی 
در لایحه بودجه سال آینده حدود 1122 میلیارد تومان 
پیش بینی شده که نسبت به امسال، 4۹.۸ درصد رشد 
دارد. همچنین پیش بینی شده مالیات ورود گمرک نیز 
14۰ همت، سود سهام شرکت های دولتی ۶۰ همت، 
درآمد دولت از بخش ارتباطات 2۰ همت، بهره مالکانه و 
حقوق دولتی از معادن ۵۵ همت، درآمد حاصل از فروش 

کالا و خدمات 4۶ همت در نظر گرفته شده است.
بر اســاس گزارش های منتشر شــده منابع عمومی 

دولت در بودجه با رشــد 1۶,۷ درصدی بــه دو هزار و 
42۹ هزارمیلیارد تومان رســیده اســت. درآمدهای 
پایدار)مالیاتی( نیز با رشــد 41,۹ درصــدی به هزار و 
4۹۵ هزارمیلیاردتومان رسیده است. فروش نفت هم در 
لایحه 14۰3 نسبت به قانون بودجه سال گذشته کاهش 

1۶درصدی داشته است.
منابع هدفمند ســازی یارانه ها در لایحه بودجه سال 
14۰3 با رشدی 1۵ درصدی نســبت به سال گذشته 
به ۷۵۸ هزار میلیارد تومان رسیده است. منابع هدفمند 
سازی یارانه ها در لایحه بودجه سال 14۰3 با رشدی 1۵ 
درصدی به ۷۵۸ هزار میلیارد تومان رسیده است. این در 
حالی است که منابع هدفمندی یارانه ها در بودجه سال 

گذشته حدود ۶۵۹ هزار میلیارد تومان بوده است.
طبق بودجه ســال آتی حدود 13.۵ میلیارد دلار برای 
واردات کالاهای اساسی تخصیص داده شده است. طبق 
لایحه بودجه ســال 14۰3، حدود 13,۵ میلیارد دلار 
برای واردات کالاهای اساسی تخصیص داده شده است. 
همچنین قیمت هر بشکه نفت ۶۵ یورو و نرخ تسعیر 31 

هزار تومان در نظر گرفته شــده است.لازم به ذکر است 
دولت در لایحه بودجه 14۰3 مجموع درآمد مالیاتی را 
1122 میلیارد تومان پیش بینی کرد که دو برابر درآمد 
نفت است. درآمد نفت در لایحه بودجه 14۰3 حدود ۶14 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شد.نکته مهم دیگر اینکه 
درآمد مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده 4۹,۸ درصد 
رشد دارد. طبق اعلام سخنگوی اقتصادی دولت، مجموع 
رشد بودجه عمومی لایحه 14۰3 نسبت به قانون 14۰2، 
1۸درصد بوده و واقعی شدن و انضباط بخشی، افزایش 
سهم درآمدهای پایدار، درآمدهای حاصل از صادرات نفت 
کمتر از مصوب در بودجه 14۰2 بوده است.همچنین 
میزان افزایش حقوق کارکنان 1۸درصد و بازنشستگان 

2۰درصد تعیین شده است.
لازم به ذکر اســت تراز عملیاتی بودجه بــه 3۰۸ هزار 
میلیارد تومان کاهش یافته است.13,۶۵ میلیارد یورو 
برای واردات کالاهای اساسی در نظر گرفته شده است. 
صادرات نفت روزانه 1 میلیون و 3۵۰ هزار بشکه به قیمت 

۶۵ یورو در نظر گرفته شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ تسعیر ارز در بودجه سال آینده ۳۱ هزار تومان شد

رشد درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه 

کاهشی در تولید گوجه فرنگی نداریم

سهم ۷۰ درصدی بخش حمل و نقل در آلایندگی هوا

نظارت هوشمند واحد های نانوایی در تهران آغاز شد

ساخت ۵۰ هزار مسکن کارگری به صورت آزمایشی 

ضرروت تحقق ارز تک نرخی
آلبرت بغزیان، اقتصاددان

نرخ تسعیر ارز در بودجه سال 14۰2 به مقدار 
2۸ هزار و ۵۰۰ تومان بوده که با افزایش مبلغ 
آن در بودجه سال آینده باید در انتظار افزایش 
قیمت در بازار کالاهای اساسی و به دنبال آن 
افزایش تورم باشیم. این امر منجر به افزایش 
نرخ ارز در بازار آزاد و به احتمال بســیار زیاد 
افزایش نرخ ارز در مرکز مبادلات ارزی بانک 

مرکزی خواهد شد. 
البته از یک جهت این افزایش نرخ تسعیر می 
تواند به نفع دولت تمام شود. در حالی مقامات 
دولتی می گویند، دولت نفعی از افزایش نرخ 
ارز نمی برد کــه تعیین نــرخ ارز در بودجه، 
گواه آن اســت که قیمت ارز تا چه میزان در 
محاسبات دولتی واجد اهمیت است. افزایش 
نرخ تســعیر ارز می تواند کســری بودجه را 
بپوشاند. همین امر باعث می شود دولت دست 
درازی به بانکها و استقراض از بانک مرکزی را 
رها کند. با این اقدامات رشــد نقدینگی کم 

می شود. 
البتــه در تعیین نرخ تســعیر بایــد جوانب 
زیادی را در نظر گرفــت. نرخ باید همه جانبه 
باشــد و تمام ابعاد کشــور را در بر بگیرد. در 
حال حاضــر به دلیل اینکه سیاســت تحقق 
ارز تــک نرخــی دنبال مــی شــود تعیین 
 نــرخ ارز به صــورت دو نــرخ و چنــد نرخ  

مناسب نیست. 
در راستای تحقق ارز تک نرخی می بایست نرخ 
تعادلی در نظر گرفته شود. باید نرخی تعیین 
شود که ثبات اقتصادی و کاهش نقدینگی را 
به دنبال داشته باشــد. این درست نیست که 
برای همیشه و به صورت ثابت یک نرخ تعیین 
شود. به هر ترتیب با وجود این شرایط، هر چه 
 نرخ پایین تر باشد مســائل و مشکلات کمتر 

خواهد شد.
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فناوری و 
اطلاعات

تکالیف وزارتخانه های ارتباطات و نیرو برای توســعه 
فیبرنوری

براساس لایحه بودجه ۱۴۰۳ به منظور تســریع و تسهیل سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در توســعه شــبکه فیبرنوری کشــور، وزارت نیرو با همکاری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف اند اســتانداردها، ضوابط و تعرفه های عبور 
تار)فیبر(های نوری هوایی کاربران مذکور از طریق تیرهــا و دکل های برق را با 
 رعایت اصول امنیتی و پدافند غیرعامل حداکثر ظــرف دو ماه به تصویب هیأت 

وزیران برساند.
طبق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳، در بخش ب تبصره ۱۳ اعلام شده است مانده 
حساب توسعه شبکه تار )فیبر( نوری موضوع بند »س« تبصره )۷( قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ کل کشور پس از تاسیس صندوق توسعه به حساب صندوق انتقال 
می یابد. همچنین مبالغ کمک پرداختی به کاربران )اپراتورها( ارتباطی از محل 

منابع این صندوق معاف از مالیات است.
همچنین در بخش پ تبصره ۱۳ بودجه ســال آینده گفته شده است به منظور 
تسریع و تسهیل ســرمایه گذاری بخش خصوصی در توســعه شبکه فیبر نوری 
کشور، معابر شهری و خارج از شهری را حداکثر ۱۵ روز پس از دریافت تقاضای 
کاربر معرفی شده از ســمت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و صرفاً با رعایت 
 شــرایط و ضوابط و تعرفه های مصوب کمیســیون تنظیم مقــررات ارتباطات 

ارایه کنند.
از سوی دیگر در بخش در بخش ت تبصره ۱۳ این لایحه گفته شده است به منظور 
تسریع و تسهیل ســرمایه گذاری بخش خصوصی در توســعه شبکه فیبرنوری 
کشور، وزارت نیرو با همکاری وزارت ارتباطات فناوری اطلاعات )سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی( مکلف اند اســتانداردها، ضوابط و تعرفه های عبور 
تار)فیبر(های نوری هوایی کاربران مذکور از طریق تیرهــا و دکل های برق را با 
 رعایت اصول امنیتی و پدافند غیرعامل حداکثــر ظرف دو ماه به تصویب هیئت 

وزیران برساند.

معافیت مالیاتی کسب و کار های اینترنتی 
براساس لایحه بودجه ۱۴۰۳، در راســتای حمایت از توسعه اقتصاد دیجیتال و 
تشویق کسب و کارهای اینترنتی به استفاده از پلتفرم های داخلی، درآمد کسب و 

کارهای اشخاص حقیقی مشمول نرخ صفر مالیاتی می شود.
بر اساس بند خ تبصره 6 لایحه بودجه ۱۴۰۳، در راستای حمایت از توسعه اقتصاد 
رقومی )دیجیتال( در کشــور و تشویق کســب و کارهای اینترنتی به استفاده از 
سکو )پلتفرم( های داخلی، تا پاین سال ۱۴۰۲ درامد کسب و کار های اشخاص 
حقیقی در ســکو )پلتفرم( های داخلی مورد تاییــد وزارت ارتباطات و فناوری 
 اطلاعات که تا پایان ســال ۱۴۰۱ فاقد پرونده مالیاتی بوده اند، مشــمول نرخ 

صفر مالیاتی می شود.

توسعه زیست بوم مرتبط با هوش مصنوعی در صنعت مالی و بانکی
با امضای یک توافق نامه همکاری، دفتر توســعه زیرســاخت های زیســت بوم 
نــوآوری معاونــت علمی ریاســت جمهــوری و یــک شــرکت انفورماتیک 
 در ایجــاد و توســعه مرکــزی تخصصــی در حــوزه هــوش مصنوعــی 

همکاری می کنند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، این 
توافق نامه در حاشیه همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت و با هدف 
بسترسازی در راستای توسعه زیست بوم مرتبط با هوش مصنوعی در صنعت مالی 
و بانکی به امضای سیدمحمدجواد صدری مهر، مدیر دفتر توسعه زیرساخت های 
زیست بوم نوآوری معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و علیرضا ماهیار، 

مدیرعامل شرکت انفورماتیک رسید.
دو طرف در ایــن همکاری مشــترک متعهد شــدند که برای ایجاد و توســعه 
مرکــز تخصصــی نیــکای در حــوزه هــوش مصنوعی بــا رویکــرد حمایت 
 از طرح هــا و ایده هــای فناورانــه آن در صنعــت مالــی و بانکی بــا یکدیگر

 همکاری کنند.
براساس بند دیگری از این تفاهم نامه، طرفین درباره احصا نیازهای استراتژیک 
و کلان کشور در حوزه صنعت مالی و بانکی و توسعه زنجیره ارزش این صنعت به 
کمک فناوری هوش مصنوعی و با بهره گیری از ظرفیت شــرکت ها یا واحدهای 

فناور و دانش بنیان با یکدیگر همکاری خواهند داشت.
استفاده از ظرفیت های پیش بینی شــده در قانون جهش تولید دانش بنیان در 
زیســت بوم نوآوری و حمایت از تجاری ســازی طرح های فناورانه، ایجاد هسته/ 
واحدهای فناور و دانش بنیان مبتنی بر نیاز هوش مصنوعی در صنعت مالی و بانکی 

نیز دیگر موضوعات این توافق نامه است.

آخرین آمار استفاده کاربران از خدمات دولت هوشمند
آخرین آمار اســتفاده کاربــران از خدمات دولت هوشــمند از ســوی وزارت 
ارتباطــات اعلام شــد. در این میان ۵ دســتگاه بــه عنوان دســتگاه هایی که 
بیشترین ســرویس را به کاربران ارائه داده اند، معرفی شدند. در راستای کاهش 
مراجعات مردمــی به دســتگاه های اجرایی و نهادهای عمومــی و صرفه جویی 
 در وقت، ســامانه »پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند« در دولت ســیزدهم

 راه اندازی شد.
پنجره ملی خدمــات دولت هوشــمند بــه نشــانی sso.my.gov.ir یکی از 
ســرویس های الکترونیک، ارائه خدمات دولت است که در زمینه امور اقتصادی، 
بهداشــت و درمان، تفریح، فرهنگ، مذهب، آموزش، حمایــت اجتماعی و امور 
عمومی خدمات ارائه می دهد به طوری که با یک بار احراز هویت در این سامانه از 

تمامی خدمات دولتی به طور رایگان می توان استفاده کرد.
با توجه به اینکه اکنون ۹۸ درصد دستگاه های دولتی در پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند ثبت شده اند اکثر مردم برای اســتفاده از خدمات مورد نیاز خود از این 

سامانه استفاده می کنند.
براســاس اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، ۵ دستگاه که بیشترین آمار 
استفاده از سوی کاربران را داشته شامل وزارت راه و شهرسازی، وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، وزارت آموزش و پرورش، درگاه ملی مجوزهای کشــور-وزارت 
اقتصاد و دارایی- و ســازمان تأمین اجتماعی می شــود که جزئیات آن به شرح 
زیر اســت: ۱۷۹,۷6۰,۴۹۰ پنجره واحد وزارت راه و شهرسازی، ۷۲,6۳۹,۴6۵ 
ســامانه حمایت وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعــی، ۱۱۷,۴۵۵,۷۰۱ درگاه 
پیشــخوان وزارت آموزش و پــرورش، ۲۹,۳۳۳,۵۴۸ درگاه ملــی مجوزهای 
 کشــور -وزارت اقتصاد و دارایی- کاربران حقیقی، ۲۸,۰66,۵6۱ پنجره واحد 

سازمان تأمین اجتماعی.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات پیش از این با اشاره به اقدامات 
وزارت ارتباطات برای هوشمندسازی ارائه خدمات دولت گفته بود: امروز بیش از 
۲۷ میلیون نفر در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند ثبت نام کرده اند و از بیش 

از سه هزار خدمت دولتی که از طریق این پنجره ارائه می شود بهره می گیرند.
وی افزود: در هفته جاری هم در قالب مواد برنامه هفتم توسعه در مجلس شورای 
اسلامی تصویب شد که تا پایان برنامه هفتم توسعه باید صد درصد خدمات دولت 
به صورت هوشــمند، یعنی بدون مراجعه حضوری، بدون ارسال مدرک و بدون 
مداخله انسانی و از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند به مردم ارائه شود که 

با تحقق آن مردم می توانند طعم شیرین فناوری را احساس کنند.

اخبار

معــاون علمــی، فنــاوری و 
اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهــور از توســعه بــازار 
صادراتی محصولات و خدمات 
دانش بنیان بــا حمایت  از ۱۰ 
شرکت مدیریت صادرات تخصصی دانش بنیان خبر داد. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، نشســت مدیران عامل شرکت های 
مدیریت صادرات بــا معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــوری با رویکرد توســعه بازار 

صادراتی محصولات و خدمات دانش بنیان برگزار شد.
روح الله دهقانــی معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور در این نشست با اشاره به نقش 
توانمندی هــا و خدمات صادراتی در رونق زیســت بوم 
دانش بنیــان گفت: شــرکت های مدیریــت صادراتی 
)EMC( دانش بنیان های عرصه صادرات هســتند که 
با تجربه، تخصص و توانمندی شــان می توانند مسیر را 
برای ورود یک محصول یا خدمت، به بازار کشور هدف 

هموار کنند
وی با تاکید بر این که صــادرات محصولات دانش بنیان 
یک خدمت دانش بنیان محسوب می شــود و نیازمند 
تخصص است، ادامه داد: همان گونه که طراحی و ساخت 
با استفاده از فناوری به تولید یک محصول دانش بنیان 
منجر می شود، صادرات محصول دانش بنیان نیز در شمار 
خدمات دانش بنیان قرار می گیرد. صادرات محصولات، 
نیازمند مجموعه ای از تخصص ها و مهارت ها اســت که 
استفاده دقیق و هوشمندانه از این توانمندی ها در نهایت 
ورود یک محصول یا یک خدمت دانــش بنیان به بازار 

کشورهای هدف را رقم می زند.

دهقانی افزود: تشــخیص توانمند بودن یک شــرکت 
دانش بنیان بــرای ورود به بازار بین المللی و شــناخت 
مقصد صادراتــی، مســئولیت ســنگین و کار مهمی 
اســت که یک گروه متخصص و توانمند از شرکت های 
مدیریت صــادرات را می طلبد. معاونــت علمی در نظر 
دارد با هم فکری جمعی توانمند از شرکت های مدیریت 
صادرات، ریل گــذاری و ایجاد یک گــروه متخصص، 
اختیارات و حمایت های لازم بــرای مدیریت صادرات 
محصولات و خدمــات دانش بنیان را نیز بــه این گروه 

متخصص اعطا می کند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهــوری با بیــان این که لازمــه موفقیت یک 
شــرکت دانش بنیان تخصیص بازار و ایجاد مســیری 
هموار برای حضور در بازارهای جهانی است عنوان کرد: 
آن چه که زنجیره ارزش فناوری را تکامل می بخشــد، 
حضور در بازارهای داخلی و بین المللی یک محصول یا 
خدمت دانش بنیان است. یکی از چالش های کشور در 
عرصه دانش بنیان را می توان تمرکز بیش از حد بر روی 
ســاخت محصول و تکنیک زدگی در نگاه عموم جامعه 
دانســت، در حالی که برای موفقیت حوزه دانش بنیان، 
بیش از هر چیزی بــه متخصصانی از حوزه کســب و 
کار و بازار احتیــاج داریم. در واقــع مهم ترین چالش 
در مســیر تکامل جریان علم و فنــاوری و اقتصاد آن 
 کمبود متخصصانی است که بتوانند بازارسازی کنند و 

محصول را بفروشند.
دهقانی با اعلام حمایت از شکل گیری یک برند برجسته 
تخصصی صادرات محصولات و خدمات دانش بنیان ذیل 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، ادامه داد: 
در قالب این همکاری مشــترک بیــن معاونت علمی و 
شرکت های توانمند عرصه مدیریت صادرات، ریل گذاری 
مسیر و گشایش دروازه صادراتی بازارهای هدف به روی 
محصولات و خدمات دانش بنیان محقق می شود. این کار 

را با همکاری ۱۰ شرکت EMC پیش می بریم و به کمک 
این برند شاخص متشکل از متخصصان مدیریت صادرات 
از بخش خصوصی و اعطای اختیــارات و حمایت های 
معاونت علمــی، موضوع صادراتی شــدن محصولات و 
خدماتی را که دارای ظرفیت بالقوه صادراتی هســتند 

دنبال می کنیم.
وی با بیــان این که رویکــرد معاونت علمــی، حرکت 
منطبق با الزامات و نظرات بخش خصوصی است، ادامه 
داد: نگاهمان این اســت که موضوعــات و محورهایی 
را که با بخش خصوصی هم نظر هســتیم و نســبت به 
آن ها توافــق داریم، مــورد حمایت قــرار دهیم و این 
گونه نیســت که اول دیدگاه را پیاده کنیــم و به دنبال 
مجری آن در بخش خصوصی باشیم. آنچه را که بخش 
خصوصی بــه عنوان متخصــص و صاحــب تجربه در 
 حوزه صادرات می داند و می تواند انجام دهد تســهیل

 و حمایت می کنیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، 

ایجاد یک شرکت برجسته و توانمند مشترک در حوزه 
مدیریت صادرات محصــولات و خدمات دانش بنیان به 
کمک فعالان صاحب تجربه که جوان تر هستند و برای 
حرکت در مســیر صادرات دانش بنیان انرژی، انگیزه و 
علاقه کافی دارند را هدف این برنامه دانســت و گفت: 
تلاش داریم با خلق این EMC دانش بنیان یک مســیر 
رسمی و مشــخص برای تحقق صادرات محصولات و 
خدمات دانش بنیان تعریف شــود تا گشــایش دروازه 
و ریل گذاری مســیر صــادرات دانش بنیانی به صورت 
تخصصی و جامــع صورت بگیرد در این مســیر جنس 
حمایت های معاونت علمی نه از جنس ایجاد محدودیت 
و صدور مجوز، بلکه از جنس اعتباربخشی و حمایت های 

تسهیل گرانه است.
گفتنی است؛ در این نشست مدیران ۱۰ شرکت مدیریت 
صادراتی دیدگاه ها و تجربیاتشــان را با معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و رئیس مرکز 

تعاملات بین المللی علم و فناوری مطرح کردند.

معاون علمی و فناوری خبر داد:

توسعه بازار صادراتی محصولات دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

براساس لایحه بودجه ۱۴۰۳ تمام دستگاه های اجرایی 
قانون برنامه هفتم توسعه و شرکت های دولتی و نهادها 
و سازمان هایی که از بودجه عمومی استفاده می کنند 
مکلف شده اند حداقل نیم درصد از اعتبارات هزینه ای 
)به یا از اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای خود را 
به منظور تضمین و ارتقای سطح امنیت شبکه، امنیت 
زیرساخت ها و امنیت سامانه های خود و پیشگیری از 

وقوع حوادث امنیتی رایانیکی )ســایبری( در دستگاه 
خود اختصاص دهند.

بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور مشتمل 
بر هفت فصل شامل احکام سقف منابع، سقف درآمد و 
تراز عملیاتی ســقف واگذاری دارایی های سرمایه ای، 
سقف واگذاری دارایی های مالی، منابع هدفمندسازی 
یارانه ها و مفروضات پیش بینی منابع و مصارف بودجه، 

روز گذشته تقدیم مجلس شد. در لایحه بودجه منتشر 
شده در بخش الف تبصره ۱۳ بخش ارتباطات و فناوری 
اطلاعات تمام دســتگاه های اجرایی موضوع ماده )۱( 
قانــون برنامه هفتم توســعه و شــرکت های دولتی و 
نهادها و ســازمان هایی که از بودجه عمومی استفاده 
می کنند مکلف شده اند حداقل نیم درصد )۵/۰ درصد( 
از اعتبارات هزینه ای )به اســتثنای فصول ۱، ۴ و 6( یا 

از اعتبــارات تملک دارایی های ســرمایه ای خود را به 
منظور تضمین و ارتقای ســطح امنیت شبکه، امنیت 
زیرساخت ها و امنیت سامانه های خود و پیشگیری از 
وقوع حوادث امنیتی رایانیکی )ســایبری( در دستگاه 
خود اختصاص دهند. در این لایحه گفته شده آیین نامه 
اجرایی این تبصره مشتمل بر موارد استثنا به تصویب 

هیئت وزیران می رسد.

ایالات متحده آمریــکا نزدیک به ۹ میلیــون دلار ارز 
دیجیتال را توقیــف کرد. وزارت دادگســتری ایالات 
متحده اعلام کرد که نزدیک بــه ۹ میلیون دلار تتر را 
توقیف کرده اســت. در بیانیه این وزارت آمده اســت 
که وجوه ضبط شده در آدرس های ارزهای رمزنگاری 
شده مرتبط با سازمانی است که از بیش از ۷۰ قربانی 

کلاهبرداری کرده است.
نیکول ام. آرجنتیری، دســتیار موقت دادســتان کل 
گفت: این کلاهبــرداران با ایجاد وب ســایت هایی به 
قربانیان نوید می دادند که ســرمایه گذاری های آنان 

برای کسب درآمد بیشتر است، سرمایه گذاران عادی 
را شکار می کنند. حقیقت این است که چنین بازیگران 
جنایتکار بین المللی به سادگی ارزهای رمزنگاری شده 

را می دزدند و وجوه قربانیان را تصاحب می کنند.
این آژانس گفت که بازیگران جنایتکار برای هدف قرار 
دادن قربانیان و متقاعد کردن آنان به سپرده گذاری در 
ارزهای رمزپایه فعالیت می کردند و به طور جعلی وانمود 
کردند که قربانیان در حال سرمایه گذاری با شرکت های 
مورد اعتماد و صرافی های ارزهای دیجیتال هستند اما، 
در حقیقت، این شــرکت های ادعا شده و صرافی های 

ارزهای دیجیتال، پلتفرم های معاملاتی بودند که کلا 
وجود نداشتند.

بر اساس داده های وب سایت کوین مارکت کپ، حجم 
بازار تتر تا روز سه شــنبه به بیش از ۴۴.۷ میلیارد دلار 
رســید و ارزش بازار آن پس از بیت کوین و اتریوم در 
رتبه سوم در میان ارزهای دیجیتال قرار دارد. مجموع 
ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضر 
۱.۳۸ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت 
به روز قبل  ۲.۳۲ درصد کمتر شده است. در حال حاضر 
۵۱.۵۹ درصد کل بازار ارزهای دیجیتــال در اختیار 

بیت کوین بــوده که در یــک روز ۰.۰۴ درصد کاهش 
داشته است.

حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
6۹.۷۵ میلیارد دلار اســت که ۲۵.6۱ درصد افزایش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۷.۰۲ میلیارد دلار است که ۱۰.۰۷ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون 6۲.۸۵ میلیارد دلار است 
که ۹۰.۱۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

تهران- ایرنا- رییس مؤسسه استنادی  و پایش علم و فناوری 
جهان اسلام با بیان اینکه در برنامه هفتم دستیابی به رتبه ۱۴ 
جهانی تولید علم هدف گذاری شده است، گفت: بررسی ها 
نشان داده که دستیابی به این رتبه در وب آو ساینس، با یک و 
نیم تا دو برابر کردن بودجه و امکانات محقق  می شود ولی در 
اسکوپوس برای پشت سرگذاشتن برزیل و دستیابی به رتبه 

۱۴ باید بودجه پژوهش ۳ برابر شود.
سیداحمد فاضل زاده در نشست علمی تخصصی با عنوان 
»نقش دانشگاه ها در نظام حکمرانی و توسعه کشور؛ دوگانه 
مقاله محوری یا مسئله محوری« که در مرکز پژوهش های 
توسعه و آینده نگری برگزار شد، به تاکید مقام معظم رهبری 
بر اینکه هدف اصلی مقالات باید حل مســائل کشور باشد، 
اشاره کرد و افزود: موقعی که با یک مسئله مواجه می شویم، دو 
منشأ باید داشته باشد که منشأ نیاز و دیگری حل مسئله است. 
غیر از این ورود به صحنه، کار عبثی اســت. بنابراین در این 
دوگانه، اول باید مسئله محوری، بعد مقاله محوری قرار گیرد.
وی با بیان اینکه در دنیا دانشــگاه ها تنها یک نوع نیستند، 
گفت: دانشگاه هاروارد و... به مرزهای دانش می پردازند، ولی 
در دانشگاه  »جورجیاتک« سهم پتنت بیشتر است. استراتژی 
این دانشگاه این است که با صنایع بیشتر کار کند. بنابراین 
باید ببینیم چه دانشگاه و چه صنعتی داریم و قابلیت های 

آن ها چیست.

رئیس مؤسسه استنادی  و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
)ISC(، خاطر نشان کرد: چارچوب دانشگاه های ما در کشور 
معمولاً یک شکل اســت و با نوع صنایع و زیرساخت هایی 
که داریم، فعلًا خروجی آن همین است که می بینیم؛ مگر 
این که عناصری در این بخش تغییر کنــد. وی اظهار کرد: 
این بحث های مقاله محوری و مسئله محوری در کشورهای 
پیشرفته هم مطرح است، ولی سطح آن ها تفاوت دارد. این 
یک چالش جهانی است و یک ســری دلایل آن مربوط به 

دانشگاه و یک سری دلایل مربوط به خارج از دانشگاه است.
فاضل زاده با بیان این که تعداد مقالات شاخص است که در 
رقابت های بین المللی اهمیــت دارد، گفت: زحماتی که در 
سال های اخیر برای افزایش تعداد مقالات کشیده شده است، 
جای تقدیر دارد. قبل انقلاب تعداد مقالات ثبت شده کشور 
کمتر از ۵۰۰ مقاله بود، ولی امروز صحبت از حدود ۸۰ هزار 

مقاله در سطح بین المللی است.
وی با اشاره به یک تصور غلط در کشور، گفت: یکی از تصورات 
غلطی که در کشور در مورد سطوح توسعه فناوری وجود دارد، 
این است که تصور می کنیم دانشگاه باید تا مرحله نهایی یک 
محصول را توسعه دهد، در صورتی که در هیچ کجای دنیا 
این گونه نیست و معمولا در دانشــگاه های بزرگ دنیا نیز 
دانشــگاه ها تا TRL ۳ را پیش می برند. مابقی بخش ها باید 
این توسعه را ادامه دهند. فشاری که در حال حاضر بر روی 

دانشگاه ها وجود دارد و عنوان می شود که چرا دانشگاه صنعت 
را متحول نکرده، علمی نیست.

رئیس ISC اظهار کرد: دانشــگاهی که امکانات کافی دارد 
و از نظر آزمایشگاهی و زیرســاختی شرایط مناسبی دارد، 
می تواند به صنعت سرویس دهد. بضاعت دانشگاه های فعلی 
و بضاعت فناوری و امکانات ما همین است که در حال حاضر 

بروز کرده است.
وی با بیان این که ما باید جایگاه علمی خود در دنیا را نیز حفظ 
کنیم، گفت: ما از نظر آثار علمی در پایگاه وب آو ســاینس 
رتبه ۱۷ و در اسکوپوس رتبه ۱۵ را داریم. اگر به این موضوع 
بی توجه باشیم و با سیاست گذاری های اشتباه باعث تضعیف 

آن شویم، این جایگاه را از دست می دهیم.
فاضل زاده با اشــاره به این که در برنامه هفتم توســعه که 
به زودی ابلاغ می شــود، دســتیابی به رتبه ۱۴ جهانی در 
انتشــارات علمی هدف گذاری شده اســت؛ گفت: در حال 
حاضر در اســکوپوس که حدود ۲۰ درصد اسناد بیشتری 
را شامل می شود، ما موقعیت ۱۵ را داریم و در برنامه هفتم 
توسعه، هدف دستیابی به رتبه ۱۴ در اسکوپوس قرار داده 
شده است. ما به بررسی این موضوع پرداختیم که دستیابی 
به رتبه ۱۴ در اسکوپوس ساده تر اســت یا این که در وب آو 
ساینس از رتبه ۱۷ به ۱۴ برسیم. بررسی ها نشان داد که ما 
در وب آو ساینس حدود ۵ هزار سند علمی عقب هستیم، 

ولی در اسکوپوس برزیل به تنهایی با ۲۰ هزار سند در مقابل 
ما قرار دارد. وی خاطر نشــان کرد: یعنی دستیابی به رتبه 
۱۴ در وب آو ساینس، با یک و نیم تا دو برابر کردن بودجه و 
امکانات می تواند محقق شود؛ ولی در اسکوپوس برای پشت 
 سر گذاشتن برزیل و دستیابی به رتبه ۱۴ باید تقریباً بودجه 

پژوهش را ۳ برابر کنیم.
رئیس ISC در مورد رقبای علمی ایران، توضیح داد: رقیب 
اصلی ما از نظر وزنی، اقتصادی و جمعیتی، کشور ترکیه است، 
ولی عربستان سرمایه گذاری بسیار سنگینی در این زمینه 
کرده است و ممکن اســت در ۲ تا ۳ سال آینده دوشادوش 

ما قرار بگیرد.
وی با اشاره به از دســت رفتن رتبه نخست ایران در برخی 
رشته ها در سال ۲۰۲۲ گفت: اگرچه ایران در سال ۲۰۲۲ در 
برخی رشته ها رتبه اول را از دست داده است؛ اما در برخی 
دیگر همچنان نسبت به کشورهای اسلامی پیشتاز است. 
برای نمونه کشور در بازه زمانی ۲۰۱۲ تا ۲۰۲۱ در ۹ رشته 
از یازده رشته مهندســی رتبه اول را داشته است. به علاوه 
در همه رشته هایی که جایگاه نخســت را از دست داده ایم، 
لزوما با کاهش آثار علمی روبرو نبوده ایم؛ بلکه حتی رشد نیز 
داشته ایم. اما میزان رشد ما از عربستان و ترکیه کمتر بوده 
است. همچنین در برخی رشته ها با فاصله اندکی بعد از این 

دو کشور قرار گرفته ایم.

بازار جهانی تلفن های هوشمند پس از بیش از دو سال 
رکود، به کمک بهبود در بازارهای نوظهور، در اکتبر به 
رشد بازگشت. داده های شرکت تحقیقاتی کانترپوینت 
حاکی از آن اســت که حجم فروش ماهانه تلفن های 
هوشمند در بازار جهانی، در اکتبر پنج درصد رشد کرد 
که نخستین رشد فروش بر مبنای سال به سال از ژوئن 
سال ۲۰۲۱ بود و زنجیره کاهش فروش به مدت ۲۷ ماه 

متوالی را شکست.

طبق گزارش کانترپوینت، فــروش جهانی تلفن های 
هوشمند در دو سال گذشته، تحت تاثیر مسائل مختلف 
از جمله کمبود قطعات، افزایــش موجودی و طولانی 
شــدن چرخه های جایگزینی، آســیب دیده بود. در 
گزارش این شرکت تحقیقاتی آمده است: پس از رشد 
قوی در اکتبر، انتظار داریم بازار در سه ماهه چهارم سال 

۲۰۲۳ بر مبنای سالانه، رشد پیدا کند و در فصل های 
بعدی، در مسیر رشد تدریجی حرکت کند.

رشد فروش تلفن هوشمند که آخرین بار در ژوئن سال 
۲۰۲۱ مشاهده شد و ناشی از تقاضای قوی در دوران 
کووید ۱۹ بود، اکنون با ادامه بهبود بازارهای خاورمیانه 
و آفریقا، بازگشت هواوی به بازار چین و فصل فستیوال 

در هند، هدایت می شــود. فروش تلفن های هوشمند 
هواوی در چین، در ســه ماهه ســوم، ۳۷ درصد رشد 
کرد کــه تحت تاثیــر تقاضای بالا برای گوشــی های 
سری میت 6۰ بود.بر اساس گزارش رویترز، بازارهای 
توســعه یافته که اشباع تلفن هوشــمند نسبتا بالایی 
دارند، بــا روند احیای آهســته ای روبرو هســتند اما 
 عرضه آیفون ۱۵ اپل، به عنوان یک عامل رشــد ذکر 

شده است.

اختصاص نیم درصد از اعتبارات هزینه دستگاه ها به ارتقای امنیت شبکه

توقیف ۹ میلیون دلار ارز دیجیتال

دستیابی به رتبه ۱۴ جهانی تولید علم طبق برنامه هفتم توسعه 

طلسم بازار گوشی شکست



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2917 پنج شنبه 2 آذر ماه

سبکزندگي

خريد همواره يكي از چندين دغدغه مردم  در ماه های آخر 
سال است و خريد لباس و منسوجات  بخش عمده خريد ها 
است. در كنار نو شدن لباس ها ،خريد لباس براي قلب دوم 
بدن يعني پا بيشتر از باقي پوشاك اهميت دارد. پوشيدن 
كفش هاي شيك و مجلسي و خريد كفش هاي مناسب براي  
خيلی ها اهميت دارد. چه كفشي با چه قيمت و امكاناتي مناسب تر است؟ چرا كفش و 
كيف چرم اينقدر گران است؟ مردم براي خريد شب عيد بايد چه ميزان از بودجه خود 

را صرف خريد كفش كنند؟ 
اين ها همگي سوالاتي است كه مي تواند با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد 

كالاي مناسب مشتريان باشد. 
ايران با پيشينه ســه هزار ســاله در تهيه لباس و كفش، نخســتين و قديمي ترين 
توليدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده اســت. بيش از 90 ســال از تاسيس 
نخســتين كارخانجــات توليد چــرم در شــهرهاي همــدان و تبريــز مي گذرد 
و توليد صنعتي كفش نيز قدمتي 50 ســاله در كشــورمان دارد. البتــه اين كالاي 
لوكس و نســبتا گران هم اكنون در سراســر جهان مشــتريان خاص خود را دارد و 
برندهاي بزرگــي كماكان از چرم براي توليد محصولات شــان اســتفاده مي كنند. 
 اما به دلايلــي ايران هنوز نتوانســته در اين صنعــت- هنر به جايگاهي برســد كه 

در خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قرار مي گيرد از مــواد ضايعاتي، پي يو يا 
پي وي سي تهيه مي شود كه از كيفيت پاييني برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي 
چيني با زيره پي وي سي را ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از توليدكنندگان 
كفش چرمي مي گويد و مي افزايد: »70 درصد راحتي پا به زيره كفش مربوط مي شود. 
زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي حالت هاي پا ساخته شده باشد. 
99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران به نام طبي به فروش مي رسد، غيرواقعي است 
و وجود مواد ژله اي روي پاشنه زيره دليل طبي بودنش نيست كه پا را نيز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قيمت كيف هايش را بسته به ميزان مواد به كار رفته بين 100 تا 250 هزار 
تومان عنوان مي كند و عمر يك كيف چرمي  زنانه را به شرط برخورداري از جنس خوب 
و نگهداري مناسب بيش از 5 سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات 
چرم رو به افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور مرتب 

روي كيف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين توليدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كيف و كفش ايران نسبت به 
كشورهاي پيشرفته همچون ايتاليا، فرانسه و تركيه را مربوط به ضعف در قالب سازي و 
تكنولوژي موجود در ايران مي داند و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه 

خوبي در بازارهاي جهاني خواهيم رسيد. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتيان، جوان 30 ســاله اي اســت كــه همراه بــا بــرادرش از 
كودكي حرفــه پدرشــان را دنبال مي كنــد؛ حرفــه اي كه ســال ها پيش در 
 يكي از محله هاي اصفهان با كفاشــي كوچكي آغاز شــد و اينك با 8 شــعبه و 
150 كارمنــد و كارگــر بــه شــيوه اي صنعتــي و علمي  بــه توليــد كيف و 
كفــش چرمــي  مي پردازنــد. وي مي گويــد: »بــراي توليد كفــش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شــتري اســتفاده مي شــود. كفش هاي مردانه حتما 
بايــد از چــرم گاوي تهيه شــوند چراكــه هم ضخامــت بيشــتري دارد و هم 
 محكم تر اســت و بــراي آقايــان كــه وزن بالاتري دارند، مناســب تر اســت.
 براي كفش هاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامت كمتر و هم از چرم بزي به دليل 
ظرافتش استفاده مي شود. چرم شتري نيز در قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي 
كاربرد دارد. برخلاف چرم مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم 
طبيعي عرق پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوستي در پا جلوگيري مي كند.« وي 
مي افزايد: » يك كفش خوب بايد از قالبي استاندارد، ارتفاع سقفي مناسب  و متريالي 
درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون صنعت كفش در دنيا از نظر مدل و تنوع به رشد 
بالايي رسيده است كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد است. هرچند در سال هاي اخير 
برخي از توليدكنندگان ايراني نيز با واردكردن ماشين آلات جديــد پالـــكشي، 
دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها در حــركــتند اما تا رسيدن 

به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسياري از مردم باعث شده تا محصولي 
جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي توليد شود كه هم ارزان تر از مشابه طبيعي اش 
است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي از توليدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت 
مي گويد: »تنوع در رنگ، مدل و قيمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبيعي 
بسياري از مردم را به استفاده از آن ترغيب كرده است. برخي از خانم ها ترجيح مي دهند 
به جاي هزينه كردن براي يك كيف چرم، با همان مبلغ سه كيف چرم مصنوعي با رنگ ها 
و مدل هاي متفاوت بخرند و در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد 
در هنگام خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه تشخيص  
آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي ساخته مي شود كه جنسي 
سخت دارد و در اثر سرما و گرما خيلي زود ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهيه 
مي شود كه جنسي نرم دارد و از كيفيتي بالاتر و مقاومت بيشتري برخوردار است. اين 

توليدكننده قيمت كيف هايش را بين 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي است رشته توليد كفش به طور آكادميك در يكي از دانشگاه هاي علمي -
كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده مي شــود و نخستين فارغ التحصيلانش 

نيز توليدي كيف و كفش راه انداخته اند. محمدنقي ســليمي،  استاد دانشگاه در اين 
رشته مي گويد: » آموزش لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي است، با پيگيري هاي 
به عمل آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از سال 87 با شــروع به كار دانشگاه 
علمي_ كاربردي توليد كفش، بســياري از مديران و پرســنل كارخانه اي اين صنعت 
فرصتي يافتند تا با تحصيل در اين رشــته به طور علمي  با فرآيند توليد كفش مانند 
 طراحي، كنترل، مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشــنا و به ارتقاي محصولاتشان 

بپردازند.« 
وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا درگير است و با مغز، اعصاب 
و سيســتم گوارش ارتباط دارد، درنتيجه حتما بايد از استاندارد اجباري تبعيت كند. 
اين استاد دانشگاه بهترين ســاعات خريد كفش را پيش از ظهر مي داند و مي گويد: » 
در ســاعات بعدازظهر ابعاد پا به دليل فعاليت روزانه چاق تر مي شود و ساعت مناسبي 
براي خريد كفش نيســت. همچنين در هنگام خريد بايد پاخور كفش مناسب باشد. 
يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه 
برخي ها كفش تنگ تر مي خرند تا جا باز كند، درواقع بيش از يك باور غلط نيســت. 
 همينطور بايد از فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسيد و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جليل دهقاني، عضــو انجمن صنايع ملي چرم ايران با اشــاره به مشــكلات صنعت 
چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين مشــكلات اين صنعــت، تامين مواد 

اوليه اســت و از آنجا كــه توليد چــرم، مــواد اوليه بســياري را مصــرف مي كند 
 تحريم ايــن مــواد، تاثيــرات زيــادي را در صنعت چــرم و توليد كيــف و كفش 

گذاشته است. 
وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي چرم سازي از مواد اوليه دسته دوم در 
توليد چرم استفاده كنند و اين موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده 

است. 
دهقاني با اشــاره به كمبود پوســت گاو در كشــور اظهار كرد: چــرم گاوي كه از آن 
 به عنوان چرم ســنگين ياد مي شــود، حدود 60 درصد آن در داخل كشــور تامين 

مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بيان اينكه واردات چرم اصلا مقرون به صرفه نيست، 
گفت: به دليل قيمت بالاي دلار اين مساله به هيچ عنوان به نفع خريداران و توليدكنندگان 

نيست چراكه اين امر قيمت چرم را چندين برابر مي كند. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفيت كار مي كنند، 

افزود: اين مساله تاثير مستقيمي بر قيمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قيمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبيعي را 38 هــزار تومان تنها 
براي چــرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كــرد: با توجه بــه اينكه دســت دوزها تنها 
از چرم طبيعي اســتفاده مي كنند، قيمت چرم بســته به نوع كيفيــت آن افزايش 
مي يابد.  وي يكي ديگر از مشــكلات موجــود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي 
 آموزشــي عنوان و اظهار كــرد: براي ايــن صنعت هيــچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم  گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

معاون صنايع دستي ســازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دســتي و گردشگري 
گفــت: متاســفانه اكثــر كالاهــاي 
صنايع دســتي موجود در بــازار كالاي 
قاچاقي هســتند كه اغلــب از مجاري  

غيرقانوني وارد كشور مي شوند. 
بهمن نامورمطلق در آيين افتتاحيه نخستين نمايشگاه »بازاريابي 
صنايع دستي« كه، 2 اسفندماه در هتل سي نور مشهد برگزار شد، 
ضمن بيان اين مطلب اظهار كرد: در اين بين، نهادهاي مسئول و 
مرزداران اقتصادي بايد در اين رابطه به وظايف خود عمل كنند، 
چراكه كالاهاي قاچاق زندگي و سرنوشت   مردم را تحت الشعاع 

قرار مي دهند. 
وي ادامه داد: 100 ميليارد تومان كالاي قاچاق، 10 هزار شــغل 
را از بين مي برد كه اين فاجعه اســت. همچنين 18 ميليارد دلار 
ورودي كالاها در صنعت پوشاك و صنايع دستي به صورت رسمي 
اســت كه در مقابل چندين ميليــارد دلار كالاي قاچاق در بازار 

وجود دارد. 
نامورمطلق خاطرنشان كرد: وجود يك كالاي 10 ميليارد توماني 

قاچاق، درواقع برابر با بيكاري يك ساله يك صنعتگر است. 
معاون صنايع دستي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري تصريح كرد: ترميم دوباره اين اشــتغال امكان پذير 
نيســت و درصورت ترميم زمان زيادي مي بــرد و درواقع محال 

است. با اين حال وضعيت 2 ميليون نفر به مخاطره افتاده  است. 
وي اضافه كرد: در جايي كه يك رقابت شفاف وجود داشته باشد، 
هنرمندان ايراني موفق خواهند شد و در رقابت ناسالم اين هنرمند 

ايراني است كه شكست مي خورد. 
نامورمطلق تصريح كرد: تا زماني كــه نتوانيم مرزهاي اقتصادي 
را بهبود بخشــيم، نمي توانيم اقتصاد مقاومتي را پياده كنيم كه 
اين كار توســط قدرت و كنترل دولت محقــق و در اين صورت 

صنايع دستي نيز مديريت مي شود. 
نامورمطلق با بيان اينكه »بازار زيارتي از بازارهاي مهم معنوي و 
قوميتي ايران محسوب مي شود«، عنوان كرد: به ويژه بازار زيارتي 
مشهد به  عنوان شاخص مطرح مي شــود و براي اينكه وضعيت 
اقتصاد داخل و صنايع و به ويژه صنايع دســتي مورد ارزيابي قرار 

گيرد، حائزاهميت است. 
وي گفت: اگر اين شاخص در نظر گرفته شود، مي توانيم اقرار كنيم 
كه وضعيت اقتصادي صنايع دستي ما مناسب نيست و از كل بازار، 
صنايع دستي سهم ناچيزي را به خود اختصاص داده  و بيشتر اين 

بازار در اختيار ديگر صنايع است. 
معاون صنايع دستي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري خاطرنشــان كرد: بازار زيارتي 500 ميليارد گردش 
مالي دارد كه اين رقم درباره كل فروش صنايع دستي پايين است 
و اگر بحث خوراكي ها كنار گذاشته  شود، در حوزه صنايع پوشاك، 
صنايع دستي، ملزومات، تزئينات داخلي، سجاده، تسبيح و انگشتر 
سهم اين صنايع حدود 5 درصد است كه سهمي بسيار كم است. 

وي اضافه كرد: اين بازار از اين حيث داراي اهميت است كه نه تنها 

بازار اقتصادي اســت، بلكه بازاري معنوي، هويتي و حيثيتي نيز 
به شــمار مي رود و اگر به نحوي درســت در اين مقوله ورود پيدا 
كنيم، مي توانيم با تاثير شــگرفي در هنرمنــدان و نيز وضعيت 

صنايع دستي روبه رو شويم. 
نامورمطلق خاطرنشان كرد: ارزش سوغات زيارتي به ارزش معنوي 
آن اســت و دغدغه پول و ارز وجود دارد اما اين سوغات زيارتي، 
بعضا توسط افرادي تهيه مي شــود كه اعتقادي به زيارت و حتي 

اسلام ندارند. 
وي گفت: وقتي صحبت از صنايع دستي به  ميان مي آيد، به خاطر 
تهيه آن توسط دست انسان داراي ارزش است و به آن كالا حس 
انساني مي دهد و در اين بين، زماني كه انسان مومن در تهيه آن 
نقش داشته باشد، ، حس معنوي ويژه اي به كالا بخشيده مي شود. 
وي تصريح كرد: زماني كه زائر، كالاي چيني و ســاخته دســت 
غيرمســلماني را به زادگاه خود مي برد، ممكن است خيره كننده 
باشد اما عاري از تاثير معنوي است. ما نسبت به بازارهاي زيارتي 
خود تعصب ويژه اي داريم و متعهد هســتيم كه بازارهاي داخلي 

را از آن خود كنيم كه اين رويكرد مي توانــد از بازارهاي زيارتي 
آغاز شود. 

نامورمطلق بــا بيان اينكه »ايــن كار نيازمند گفتمان ســازي و 
فرهنگ ســازي جــدي اســت«، تصريــح كــرد: مي تــوان از 
فروشــندگان و توليدكننــدگان داخلي آغاز كرد كه اســتفاده 
از صنايع دســتي داخلــي ســرلوحه قــرار داده شــود و نهاد 
 روحانيت و رســانه نيز در تحقــق اين شــعار حمايت هاي لازم 

را انجام دهند. 
وي اضافه كــرد: گفتمان نيز بــه  معناي مجموعــه نگرش ها و 
هنجارهاي تثبيت شــده  اســت كه هنجارهاي فعلي متزلزل و 

هنجارهاي مناسب نهادينه و تثبيت شود. 
نامورمطلق خاطرنشــان كرد: اين بازار و به صــورت ويژه تر بازار 
زيارتي حق هنرمندان ايراني است كه دولت در اين زمينه موظف 
است اين حق را برگرداند و بازار زيارتي مشهد نيز به يمن وجود و لطف 
امام رضا )ع( بايد نه تنها موجب شــكوفايي خراسان بلكه موجب 

توسعه بسياري از استان هاي ديگر نيز شود. 

معاون صنايع دســتي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشــگري عنوان كرد: اميدواريم آســتان  قدس رضوي اگر 
مي خواهد زائران با معنويات بسياري به شهر خود برگردند، اين 
موضوع را هدف اصلي خود قرار داده و در اين مقوله ورود پيدا كند 
و حمايت هاي لازم را در زمينه تهيه و توزيع هرچه بهتر كالاهاي 

زيارتي انجام دهد. 
وي عنوان كرد: در رابطه با ايجاد بازار زيارتي شاخص هايي در نظر 
گرفته و انجام شده، نخست اســتعدادها و ظرفيت هاي استان ها 
براي توليد سوغات زيارتي شناسي و نيز نمايشگاهي براي عرضه 

توانمندي هاي موجود هنرمندان برگزار شد. 
نامورمطلــق عنــوان كــرد: همچنين ايجــاد ارتبــاط ميان 
توليدكنندگان و فروشــنده ها كه در اين باره در نظر داريم يك يا 
چند شركت بزرگ شناسايي و فعال شود كه چگونه بتوانيم توزيع 
محصولات را به صورت مناســب و با قيمت كم داشته باشيم كه 

حتي با كالاهاي چيني رقابت شود. 
معاون صنايع دســتي ســازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 

و گردشــگري اظهار كرد: همچنين ســامان دهي و سالم سازي 
بازارهاي استان از كالاهاي چيني بايد انجام شود كه در اين رابطه 
خراسان  رضوي به دليل خواستگاه تمدن بشري از اهميت بسزايي 

برخوردار است. 
وي اضافــه كــرد: بحــث گفتمان ســازي نيــز از ديگــر 
برنامه هايي اســت كــه بخشــي از فعاليــت آســتان قدس و 
نيز اداره ارشــاد محسوب مي شــود كه نيازمند ســوژه آگاهي 
براي شــهروندان اســت كه از صنايع دســتي هنرمندان ايران 
كــه داراي خير و بركت اســت، آگاهي پيدا كننــد كه همه اين 
 رويكردها در برگــزاري هرچه بهتــر بازارهــاي زيارتي مطرح 

مي شود. 
وي در پايــان اظهــار كرد: اگر مشــهد به عنــوان الگوي خوبي 
براي بازپس گيــري اين بازار مطرح شــود، اين الگــو مي تواند 
قابــل تعميم به ديگر اســتان ها باشــد تــا بتوانيم بازگشــت 
 موفقي بــه دوران شــكوفايي اقتصادي خود در صنايع دســتي

 داشته باشيم.

معاون صنايع دستي سازمان ميراث فرهنگي: 

بيشترصنايعدستيموجوددربازارقاچاقهستند
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کشاورزي

همزمان با آغاز ماه، همه نگاه ها به بازار 
محصولات كشــاورزي دوخته شده 
است. در آســتانه نوروز ۹۴، گوشت 
قرمز با افزايش قيمت روبه رو شــده 
و قيمت مرغ نيز هنــوز به ثبات لازم 

نرسيده است.
 بازار ميوه جز پرتقال و موز كه نوسان دارند در آرامش نسبي 
به سر مي برد. در اين ميان بازار خشكبار و آجيل شب عيد به 
صورت خزنده درحال داغ شــدن اســت، گرچه در اين ميان 
فروشندگان هم از كاهش خريد مردم به دليل بالا رفتن قيمت 
نگراني هايي دارند. محصولات كشاورزي پيوند نزديكي با ايام 
نوروز دارند و از جمله مهم تريــن كالاهاي مورد نياز مردم در 
اين ايام هســتند. در اين ميان، هرچه به روزهاي پاياني سال 
نزديك مي شــويم، تقاضاها به ســمت محصولات كشاورزي 
افزايش مي يابد و اين تقاضاها در چند روز آخر ســال به اوج 
خود مي رسند. برهمين اساس، اگرچه هنوز شور و شوق ايام 
نوروز به بازار اين محصــولات ورود نكرده ولي همه نگاه ها به 
 عملكرد اين بازار در ماه پاياني ســال، يعني اسفندماه دوخته 

شده است. 

موز گران شده است
نخستين بازار مورد بررسي، ميوه و تره بار است. اين بازار فعلا 
روزهاي نســبتا آرامي را پشت ســر مي گذارد و ميوه اي كه 
قيمت آن با افزايش زياد مواجه شده، موز است. علاوه بر اين، 
در بازار شهرستاني ميدان امام حسين)ع( قيمت هركيلوگرم 
موز ۶۰۰۰ تومان، خيار ۲۰۰۰ تومان، نارنگي ۳۵۰۰ تومان، 
ليموشيرين ۴۰۰۰ تومان، توت فرنگي ۱۰۰۰۰تومان، سيب 
زرد و سيب قرمز ۳۰۰۰ تومان، پرتقال تامسون ۳۵۰۰ تومان، 
 پرتقال توسرخ ۵۰۰۰ تومان، انار ۵۰۰۰ تومان و كيوي ۳۰۰۰ 
تومــان اســت. يكــي از كالاهــاي كشــاورزي كــه ايــن 
 روزهــا قيمتــش تغييــر زيــادي داشــته و از بيــش از 
۵ هزار به حدود ۸ هزار تومان و در برخي مناطق نيز به بيش از 

اين ميزان رسيده، مرغ است. 
قيمت مرغ تازه )گرم( در نقاط مختلف شهر متفاوت و بين ۷ هزار و 
۵۹۰ تومان، ۷ هزار و ۷۰۰ تومان و ۷ هزار و ۹۰۰ تومان متغير است، 
ضمن اينكه در برخي مراكز عرضه، قيمت مرغ دولتي ۵۹۹۰ تومان 

درج  شده است. 

بازار ماهي در آرامش نسبي
 بــازار ماهي نيــز بــدون تغييــر قيمت چندانــي بــه كار خود 
ادامه مي دهــد و قيمــت هركيلوگرم ماهــي تيلاپيــا ۲۴ هزار 
 تومــان، قــزل آلا ۱۳ هــزار و ۵۰۰ تومــان، شــوريده دريايــي 
۲۰ هــزار تومــان، شــيرنيزه اي ۱۶ هــزار تومــان، حلــواي 
 ســياه ۱۹ هــزار تومــان، آزاد شــمال ۷۵۰۰ تومــان، كيلــكا 

۶۰۰۰ تومان و ميگو۳۰ هزار تومان است. 

افزايش قيمت گوشت قرمز
به گفته فروشندگان، قيمت گوشــت قرمز طي هفته هاي اخير با 
افزايش همراه بوده است. در همين زمينه يكي از فروشندگان گفت: 
قيمت مرغ از بيش از ۵ هزار تومان به بيش از ۸ هزار تومان رسيده، 
قيمت گوشت هم به قيمت مرغ وابسته است. اين فروشنده با اشاره 
 به اينكه قيمت گوشت گوسفندي شقه از ۲۷ هزار تومان به ۲۹ هزار و 
 ۵۰۰ تومــان و سردســت گوســفندي از ۲۶ هــزار بــه 
۲۷ هزار و ۵۰۰ تومان رسيده، درباره علت افزايش قيمت گوشت قرمز 

در بازار اضافه كرد: علت اين امر صادرات دام به عراق است. 
به گــزارش مهــر، درحــال حاضر قيمــت هركيلوگرم گوشــت 
 گوســاله مخلوط ۳۲ هــزار تومان، شــقه گوســفندي ۲۹ هزار و 
۵۰۰ تومان، سردست گوسفندي ۲۷ هزار و ۵۰۰ تومان، آبگوشتي 
۲۵ هزار تومان، چرخ كرده ۲۵ هزار تومان، جگر گوسفندي ۴۲ هزار 
تومان، گوسفندي سر و گردن ۲۷ هزار تومان، گوسفندي ران و راسته 

۳۳ هزارتومان است. 

گراني فندق و بادام بر اثر كمبود عرضه
آخرين بــازار مورد بررســي، بــازار آجيل فروشــان مولوي 
اســت كه اين روزهــا چندان شــلوغ نيســت امــا مغازه ها 
 پــر اســت از انــواع خشــكبار و آجيل كــه منتظــر آمدن 

مردم نشسته اند.
به گفته فروشندگان، خشــكباري كه طي هفته هاي اخير با 
افزايش قيمت مواجه بوده اند، محصولاتي مانند فندق، بادام و 
طبق اعلام برخي بادام زميني است. يكي از فروشندگان در اين 
مورد اظهار داشت: قيمت هركيلوگرم بادام نسبت به يك ماه 
قبل ۵ تا ۶ هزار تومان گران شــده، بادام زميني هم از يك ماه 
 پيش افزايش قيمت داشــته، مغز فندق تقريبا در هركيلوگرم

۱۰ هــزار تومــان گــران شــده و فندق بــا پوســت نيز در 
 هركيلوگــرم بيــن ۴ تــا ۵ هــزار تومــان افزايــش قيمت 

داشته است. فروشنده ديگري هم گفت: عرضه فندق كم است، 
وقتي نوع خارجي آن كم باشد، مصرف فندق ايراني بيشتر مي شود؛ 
در نتيجه ميزان آن هم كم شــده و قيمت ها بالا مــي رود. وي با 
بيان اينكه بادام نيز گران شده است، اضافه كرد: نوعي فندق كه 
 قيمت آن ۱۸ هزار تومان بــوده، درحال حاضر ۴۵ هزار تومان به 

فروش مي رسد.

براســاس اين گزارش قيمت انواع خشكبار بســته به كيفيت و 
ســايز آنها با يكديگر متفاوت اســت ضمن اينكــه در هر يك 
از ايــن مغازه ها قيمت برخي  خشــكبار و انواع آجيــل با مغازه 
ديگر متفاوت و قيمت هاي درج شــده در اين گــزارش مربوط 
به انواع بــا كيفيت محصــولات و به شــرح زير اســت: آجيل 
مشكل گشــا ۱۸ هزار تومان، آجيل شــيرين ۲۷ هــزار تومان، 

 آجيل مخلوط ۴۵هــزار تومان، بادام پوســت كاغــذي بوداده 
۳۵ هــزار تومــان، تخمــه ژاپنــي ۳۲ هــزار تومــان، تخمه 
ژاپني درشــت و يك دســت ۳۴ هــزار تومان، فنــدق ايراني 
۴۴ هــزار تومــان، بــادام هنــدي ۳۸ هــزار تومــان، بــادام 
 هندي بــا كيفيت و درشــت ۴۴ هــزار تومــان و انجيــر ريز 

۱۸ هزار تومان. 

نوسان قیمت ها در بازار

 فروشندگان از کاهش قدرت خرید مردم ابراز نگرانی  می کنند

رئيس ســازمان چاي با اشاره به اينكه 
حتي يك گرم سم به چاي ايراني زده 
نمي شود، گفت: بسياري از چاي هايي 
كه مردم به عنوان محصول خارجي و 
اسانس دار استفاده مي كنند، كالاهاي 
غيراستاندارد هســتند. محمدولي روزبهان با بيان اينكه ذائقه 
مردم در مصرف چاي تغيير و به سمت چاي خارجي سوق پيدا 
كرده است، اظهار داشت: يكي از علل اين مساله وجود اسانس ها 
و تركيبات شيميايي در چاي هاي خارجي بوده كه باعث شده 

است مصرف چاي داخلي كاهش پيدا كند. 

به چاي ايراني حتي يك گرم سم زده نمي شود
وي با اشاره به اينكه چاي ايراني تنها چاي در جهان است كه 
حتي يك گرم ســم به آن زده نمي شــود، گفت: مردم جهان 
براي ســلامتي خود ارزش قائل اند و بحث باقي مانده سموم 
در گياهان و مواد غذايي كه اســتفاده مي شــود بسيار حائز 
اهميت اســت. رئيس ســازمان چاي كشــور با بيان اينكه ما 
مبحث تبليغات را بر عهــده گرفته ايم، افزود: ســعي كرديم 
با توجه به اعتباري كه برايمان در نظــر مي گيرند و به زودي 
اين اعتبــار در اختيار ما قرار مي گيــرد، بتوانيم در اين زمينه 
 ورود كنيــم. روزبهان اضافه كــرد: بنده به عنــوان فردي كه 
چهــار ســال و نيــم مديــركل مركــز تحقيقــات چــاي 
بودم، اعــلام مي كنم، مــا در توليد چاي از ســم اســتفاده 
 نمي كنيــم و ايــن تنهــا چــاي جهان اســت كــه چنين 

شرايطي دارد. 

چاي طبيعي نيازي به اسانس ندارد
وي با بيان اينكه در زمينــه تبليغات چاي براي صدا و ســيما 
نامه اي نوشــته ايم، اضافه كــرد: در اين نامه از مســئولان اين 
سازمان درخواست كرديم تبليغات چاي خارجي را تا حدودي 
محدود و متوقف كنند، چون اين تبليغات ســبب تغيير ذائقه 
مصرف كنندگان شده اســت. روزبهان افزود: اشتباهي كه باعث 
مي شــود بســياري از مصرف كنندگان از مصرف چاي ايراني 
منصرف  شــوند، آن اســت كه انتظار غيرواقعي از چاي دارند. 
بســياري از چاي هايي كه مردم به عنوان محصــول خارجي و 
اسانس دار اســتفاده مي كنند كالاهاي غير استاندارد هستند. 
وي اضافه كرد: متاســفانه از اسانس هاي غيراســتاندارد كه به 
صورت قاچاق وارد كشــور مي شــود، براي اســانس دار كردن 
چاي اســتفاده مي كنند در حالي كه چاي طبيعي نياز به هيچ 
 اسانســي ندارد و چاي هاي باكيفيت ما به خوبي اين مســاله را 

نشان مي دهند. 

صدا و ســيما قبل از پخش تبليغ از سازمان چاي 
استعلام كند

روزبهان افزود: متاسفانه تبليغاتي كه براي چاي انجام می دهند، 
بعضا خوب پايش نمي شود و ما مي بينيم كه تبليغاتي صورت 
مي گيرد و بعد معلوم مي شود آن شركت مجوز لازم را نداشته 

است. رئيس سازمان چاي ادامه داد: به همين دليل از مسئولان 
سازمان صدا و ســيما درخواســت كرده ايم، هرگونه تبليغي 
كه در ارتباط با چاي مي خواهد انجام شــود ابتدا از ســازمان 
چاي كشور اســتعلام كنند كه آن چاي چيست و آيا كيفيت 
و خواص لازم را دارد يا خير. روزبهان در پاســخ به اين پرسش 
كه آيا همه چاي هايي كه در تلويزيون تبليغ مي شوند، خارجي 
هســتند؟ گفت: بنده اخيرا بيشــتر تبليغات اين نوع چاي ها 
 را مي بينم امــا چاي هاي ايرانــي نيز بعضا در صدا و ســيما 

تبليغ مي شوند. 

چاي يك موجود زنده است
رئيس سازمان چاي ادامه داد: توصيه عمومي ما به مردم اين است كه 

به برند حساس باشند و هر برندي را انتخاب نكنند، سعي كنند بيشتر 
از چاي هاي خوب ايراني كه تعدادشان نيز كم نيست، استفاده كنند. 
روزبهان با بيان اينكه مردم بايد از چاي انتظار واقعي داشته باشند، 
اضافه كرد: چاي يك موجود زنده است و اين موجود زنده اگر در آن 
از اسانس ها و رنگ هاي مجاز و استاندارد استفاده شود، مي تواند آثار 
مخربي بر جاي بگذارد، ضمن اينكه پررنگ شدن و معطر بودن چاي 
در حد غيرمتعارف مساله اي طبيعي نيســت. رئيس سازمان چاي 
كشور اضافه كرد: متاسفانه به وفور اسانس هاي غيرمجاز وجود دارد 
كه رنگ و عطر چاي را افزايش مي دهند و مصرف كننده تصور مي كند 
از محصول باكيفيتي استفاده مي كند. اين در حالي است كه هرگز به 
 چاي باكيفيت رنگ و عطر اضافه نمي كنند، چراكه اين كالا خود داراي 

عطر و رنگ مطلوب است. 

رنگ طبيعي چاي در 10 ثانيه آزاد نمي شود
 روزبهــان بــا بيــان اينكــه رنــگ چــاي ايرانــي بعــد از 
دم كردن سياه نمي شــود، گفت: در حالت عادي، وقتي چاي 
ايراني را دم مي كنيــد، رنگ آن، علاوه بر كدر و مات شــدن، 
شفافيت خود را از دست مي دهد اما سياه نمي شود ولي چايي 
كه در آن از اسانس ها و رنگ هاي غيرمجاز استفاده شود، سياه 
مي شــود، ضمن اينكه رنگ محصول با كيفيــت در خودش 
است و ته نشين نمي شود و مزه آن نيز تا حدودي تلخ است. به 
گزارش مهر، وي افزود: تلخي چاي ايراني چندان زياد نيست 
 و مصرف كنندگان بايد چاي ايراني را قدري بيشــتر بگذارند 

تا دم بكشد. 
روزبهــان با اشــاره به اينكــه وقتي چــاي كيســه اي را در 

ليوان آب جــوش قرار مي دهيــد ظرف ۱۰ ثانيــه آب رنگ 
مي گيــرد و پررنگ مي شــود، گفــت: كدام رنگ اســت كه 
 بتوانــد در ۱۰ ثانيه آزاد شــود؟ چاي خوب، بســته به نوعي 
كه اســتفاده مي شــود بايد بين ۱۰ تــا ۱۵ دقيقــه بماند تا 
رنگش آزاد شــود و وقتي رنگش آزاد شــد طبعا عطر آن نيز 
آزاد مي شــود. وي با بيان اينكه نمي خواهــم بگويم در همه 
چاي هاي خارجي باقي مانده ســموم وجود دارد، تصريح كرد: 
در مناطق چايكاري كشور ســرماي زير ۵ درجه سانتي گراد 
وجود دارد و هيچ يك از آفت هاي شــناخته شده فعلي چاي 
نمي توانند اين ســرما را تحمل كنند، ما فقط يك شپشــك 
 آردآلود ســاحلي داريم كــه آن را نيز با نوعــي كفش دوزك 

كنترل مي كنيم. 

رئیس سابق سازمان چاي درباره معطر و پررنگ بودن غیرمتعارف چاي هشدار داد

تغيير ذائقه مردم با تبليغ چاي خارجي 
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اصناف

درحالي كــه واردات ميــوه به جز موز 
از مدت ها پيش ممنوع اســت و بر اين 
ممنوعيت بارها تاكيد و تصريح شده است 
اما ميوه هاي خارجي به نحو گسترده اي 
در ميوه فروشــي ها به چشم مي خورد و 
هيچ كس نمي داند اين قاچاق چگونه و از ســوي چه كساني انجام 

مي شود. 
توجه به اين نكته ضروري است كه ميوه كالايي نيست كه از سوي 
مسافر يا كولبرهاي مرزي وارد كشور شود چون ارزش و فسادپذيري 
سريع اين كالا ايجاب مي كند كه در حجم بالا و از سوي كاميون يا 
كانتينرهاي يخچال دار وارد كشور شود. بنابراين واردات ميوه چندان 
قابل مخفي كردن نيست و ادامه عرضه آن در ميوه فروشي ها نشان 
مي دهد قاچاق ميوه به طور دائم بوده و به يك رويه تبديل شده است. 
حال پرسش اينجاست كه با اين ويژگي ها يك چنين قاچاق گسترده 
و عياني چگونه و از سوي چه كساني انجام مي شود؟ آنان كيستند 
كه قابل ردگيري و شناسايي نيستند؟ ظاهرا هيچ كس پاسخ اين 

پرسش را نمي داند. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشــان در همين زمينه مي گويد: 
نارنگي پاكستان، انگور شيلي، پرتقال تركيه، پرتقال مصري، تمر 
هندي، گلابي چيني و ليموترش تركيه ازجمله ميوه هايي هستند 

كه به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند. 

نظارت چنداني بر قاچاق ميوه نمي شود 
حسين مهاجران اظهار كرد: نظارت چنداني بر قاچاق ميوه نمي شود و 
يكي از مراكز عمده اي كه قاچاق در آنجا صورت مي گيرد بازارچه هاي 
مرزي هستند كه ميوه هاي قاچاق را با تريلي جابه جا مي كنند و در 
گاراژها خريدار و فروشــنده قاچاق همديگر را پيدا مي كنند و اين 
كار صورت مي گيرد. وي بر ضرورت توجه بيشــتر به اين موضوع 

تاكيد كرد. 
مهاجران در بخش ديگري از سخنان خود در گفت وگو با ايسنا، درباره 
تامين پرتقال براي شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در اين 
زمينه ذخيره سازي خوبي انجام داده و معتقد است كه توليد مي تواند 
جوابگوي نيازها باشد. اميدواريم در اين زمينه كمبودي به وجود نيايد 

و هرگونه كمكي نياز باشد، انجام مي دهيم. 

از خريد پرتقال بكاهيد
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشان به مردم توصيه كرد كه با خريد 

كمتر پرتقال و جايگزين  كردن ســيب، در اين رابطه به مسئولان 
كمك كنند تا كمبود يا گراني پرتقال در ايام عيد نداشته باشيم. 

وي بيان كرد: در اين زمينه مي توان به هندوانه شب يلدا اشاره كرد، 
چراكه هندوانه چند هفته قبل از شب يلدا به كيلويي 1800 تومان 
رسيد ولي در ايام شــب يلدا و روزهاي پس از آن به كيلويي 800 
تومان كاهش يافت كه تنها علت اين موضوع امتناع مردم از خريد 
هندوانه بود؛ بنابراين اگر مردم در رابطه با پرتقال چنين كاري كنند 

بسياري از مشكلات حل مي شود. 
رئيس اتحاديه ميوه و سبزي فروشــان در بخشي از سخنان خود 

گفت: سيب تا حدود 10 روز قبل حتي براي كساني كه اين ميوه 
را انبار مي كردند، سودي نداشت ولي حدود 10 روزي است كه بازار 
اين ميوه رشد كرده و خريد آن زياد شده كه دليل اين امر جايگزيني 
سيب به جاي پرتقال است.  مهاجران گفت: كيوي به دليل كم  شدن 
صادراتش، به ميزان زيادي وجود دارد و خريد آن نيز مناسب است. 

تمام ميوه هاي لوكس به جز موز در بازار قاچاق است
اين در حاليست كه رئيس كميسيون كشاورزي اتاق بازرگاني تهران 
با استناد به پاسخ وزارت جهاد كشاورزي نيز مي گويد: اين وزارتخانه 

اعلام كرده هيچ گونه مجوزي براي واردات ميوه نداده و به غير از موز، 
تمام ميوه هاي لوكس به صورت قاچاق وارد كشور شده است. 

شاهرخ ظهيري در پاسخ به اينكه اتاق بازرگاني چه پيگيري هايي 
براي واردات ميوه هاي لوكس به ميوه فروشي ها كرده درحالي كه 
بسياري از ميوه هاي توليد داخل روي دست كشاورزان مانده است، 
اين گونه پاســخ داد كه بارها درباره ورود بي رويه ميوه هاي لوكس 
تذكر داده ايم.   وي افزود: طي آخرين بار كه از وزير جهاد كشاورزي 
سوال كرديم كه اين ميوه ها چگونه مجوز واردات گرفته اند، اينطور 
پاسخ گرفتيم كه وزارت جهاد كشاورزي هيچ گونه مجوزي براي 

واردات ميوه نداده و تمام اين گونه ميوه ها از طريق قاچاق وارد كشور 
شده اســت.  وي تصريح كرد: ما هم در اين زمينه مشكل داريم و 
نمي دانيم چگونه بايد با مساله برخورد كرد كه به راحتي قاچاق وارد 
كشور مي شود و آب از آب تكان نمي خورد. ظهيري با تاكيد بر اينكه 
طبق اعلام رسمي به جز موز كه در كشور كشت نمي شود، هيچ گونه 
ميوه ديگري از مبادي قانوني حق واردات ندارد، افزود: در عين حال 
واردات رسمي موز هم در مقابل صادرات برخي از اقلام ميوه مانند 
سيب انجام مي شود تا تعادل بين توليد محصولات كشاورزي و عرضه 

و تقاضا برقرار شود. 

 اسامي ميوه هاي قاچاق اعلام شد

قاچاق میـوه  های لوکس

بحث خدمات پس از فــروش لوازم 
خانگي همــواره از مســائل چالش 
برانگيــز و ايجاد كننــده دغدغــه 
براي مــردم بوده اســت. حتي كار 
به جايي رســيده كه برخــي مراكز 
غيرمجــاز اقدام به چــاپ كارت هاي تقلبــي خدمات پس 
از فروش انــواع برند هاي لــوازم خانگي كرده انــد، كه اين 
 كار غيرقانونــي آنان عرضــه كالاي بي كيفيت را آســان تر

 مي كند. 
اتحاديــه صنــف توليدكننــدگان و فروشــندگان لوازم 
خانگي براي جلوگيــري از ورود كالاي قاچاق و بي كيفيت 
به بازار، بازرســي غيرمحســوس از چاپخانه هاي شــهر را 
 به عنــوان يكــي از نخســتين اقدامــات خــود اجرايي

 كرد. 
به اين ترتيب كه عــده اي از اعضــاي هيات مديره اتحاديه 
با يك دوربيــن كه در محل مناســبي تعبيه شــده بود به 
چاپخانه هــا مراجعــه و از آنــان درخواســت چــاپ 
كارت هاي تقلبــي خدمات پــس از فــروش را كردند كه 
 درخواســت آنها بــا موافقت تعــدادي از چاپخانــه داران

 روبه رو شد. 
ســوال اينجاســت كــه مســئول برخــورد با ايــن نوع 
تخلف ها چه ارگاني اســت و چــرا بايد فضا بــراي اينگونه 
سوءاســتفاده ها فراهم باشد؟ پاســخ به اين سوال به عهده 
مراجــع نظارتــي و كنترل كنندگان حكومتي بازار اســت 
چرا كــه دايره نظــارت اتحاديه هــا به مراكــز مجازي كه 
 مجوز فعاليت خود را از اتحاديــه دريافت كرده اند، محدود 

مي شود. 
دولت اگر قصد دارد جلوي توليد و عرضه كالاي بي كيفيت 
و قاچاق را بگيــرد بايد زمينــه اي فراهم آورد تا كســاني 
كه مي خواهنــد كارت خدمات پس از فــروش چاپ كنند 
از اتحاديــه توليد كنندگان و فروشــندگان لــوازم خانگي 
مجوز دريافــت كنند. اين اقدام كمــك مي كند بحث ورود 
كالاي قاچاق و بي كيفيت تا حد قابل ملاحظه اي ســامان 
يابد، چرا كــه اتحاديه تمــام وارد كنندگان را شناســايي 
كرده اســت و مي توانــد از ورود هــر كالاي غيرمجازي به 
راحتي جلوگيــري كند. بســياري از خريــداران به دليل 
عدم آگاهــي و عــدم تشــخيص كالاي قاچــاق و كالاي 
 اصل، ناآگاهانــه از كالاهاي قاچاق و بي كيفيت اســتفاده 

مي كنند. 
طي دو سال اخير شكايت از گرانفروشي لوازم خانگي بسيار 
كاهش يافته است و بيشتر شكايت ها مربوط به نحوه خدمات 
پس از فروش است، زيرا در بازار آن قدر جنس زياد است كه 
فروشنده مجبور اســت براي رقابت حتي كمتر از نرخ سود 

مصوب را بگيرد. 
در همين زمينه محمــد طحانپور، رئيــس اتحاديه لوازم 
خانگــي بــه »كســب وكار« مي گويــد: در حــال حاضر 

لوازم خانگي چيني كــه حتي كارخانه هــاي توليدي نيز 
ندارند به صورت قاچاق وارد كشــور شــده و گارانتي هاي 
 تقلبــي چــاپ شــده در چاپخانه هــا روي آن نصــب 

مي شود. 
بــه گفتــه وي شــباهت كارت هــاي گارانتــي تقلبــي 
بــه كارت هــاي اصلــي بــه حــدي اســت كــه فقــط 
مي تــوان از طريــق ارائــه شــماره ســريال به شــركت 
 ارائه دهنــده خدمت از اصل يــا تقلبي بــودن آن مطمئن 

شد. 
طحانپور تصريح كرد: چاپ كارت هاي گارانتي تقلبي يكي از 

مشكلات در ارائه خدمات پس از فروش است.
 اين كارت ها كاملا شــبيه كارت هاي اصلي اســت، با اين 
تفاوت كــه وقتي خريدار با مشــكلي مواجه مي شــود و با 
شركت تماس مي گيرد، شماره ســريال مندرج روي كارت 
با سيســتم شــركت همخواني ندارد و همين مساله سبب 
شده تا بخشي از شكايت ها را به خود اختصاص دهد و جالب 
 اينجاســت كه حتي فروشــنده هم از اين موضوع اطلاعي

 ندارد. 
اگر دولت واقعــا اراده برخورد بــا متخلفــان را دارد، بايد 
جلوي قاچاق و چــاپ كارت هاي گارانتــي تقلبي را بگيرد 

كه لازمه آن، اين اســت كــه قبل از واردات لــوازم خانگي 
اين اتحاديــه هم جزو مراحلــي قرار گيــرد كه صلاحيت 
وارد كننده را تاييد كند كه چه كالايي از چه كشــوري قرار 
 است وارد شود تا رد پايي از قاچاق كالا براي پيگيري داشته

 باشيم. 
محمــد طحانپــور در ادامه بــا تاكيد بر اينكه رســيدگي 
به نصب و انتشــار برچســب  گارانتي هــاي تقلبي وظيفه 
ســتاد مبارزه بــا قاچــاق كالا و ارز اســت، افــزود: قانونا 
بايد به ايــن صورت باشــد كه اگر بــه چاپخانــه اي براي 
چاپ گارانتي هــاي تقلبي مراجعــه كــرد آن چاپخانه از 

 اتحاديه هاي مربوطه و دستگاه هاي دولتي ذيربط استعلام
 بگيرد. 

وي می گويد: اطلاع رساني و فرهنگ ســازي در اين زمينه 
به عهده رسانه هاســت و اتحاديه نيز آمادگــي دارد در اين 
امر رسانه ها را ياري كند. به همين منظور در مقاطع زماني 
مختلف، نمايشگاه هايي از كالاهاي قاچاق كشف شده برگزار 
مي كنيم تا مردم شــباهت هاي كالاي بي كيفيت و اصل را 
بدانند و از كالاي بي كيفيت اســتفاده نكنند. اتحاديه ها به 
درستي خواهان واگذاري بخشي از كارهاي نظارتي از سوي 
دولت به خود هســتند و معتقدند اگر اتحاديه هاي صنفي 

 رئيس سابق اتحادیه لوازم خانگي در گفت وگو با »کسب وکار« تشریح کرد 

 چاپ آسان کارت های گارانتی تقلبی
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حماقت بشر را پايانی نيست
روزی روزگاری در روستايی در هند، مردی 
به روستايی ها اعلام كرد كه برای هر ميمونی 
كه بياورند و به او بفروشــند،20دلار به آنها 
پول خواهد داد.   روســتايی ها هم كه ديدند 
اطراف شان پر است از ميمون، به جنگل رفتند 
و شروع به گرفتنشان كردند  و مرد هم هزاران 
ميمون به قيمت 20 دلار از آنها خريد ولی با 

كم شدن تعداد ميمون ها روستايی ها دست از تلاش كشيدند.
 به همين خاطر مرد اين بار پيشنهاد داد برای هر ميمون 40 دلار خواهد پرداخت. 
 با اين شرايط روستايی ها فعاليت خود را از سر گرفتند. پس از مدتی موجودی باز 
هم كمتر و كمتر شد تا روستاييان دست از كار كشيدند و برای كشاورزی سراغ 

كشتزارهايشان رفتند.  
اين بار پيشنهاد به 45 دلار رسيد و در نتيجه تعداد ميمون ها آن قدر كم شد كه به 

سختی می شد ميمونی برای گرفتن پيدا كرد.  
 اين بار نيز مرد تاجر ادعا كرد كه برای خريد هر ميمون 100دلار خواهد داد ولی 
چون برای كاری بايد به شــهر می رفت كارهاي خريد و فروش را به  شاگردش 

محول كرد تا از طرف او ميمون ها را خريداري كند. 
 در غياب تاجر، شاگرد به روستايی ها گفت: »اين همه ميمون در قفس را ببينيد! 
من آنها را هر يک 80 دلار به شما خواهم فروخت تا شما پس از بازگشت مرد، آنها 

را به 100 دلار به او بفروشيد.« 
 روستايی ها كه احتمالا مثل من و شما وسوسه شــده بودند بدون هيچ فكر و 
انديشه اي پول هايشان را روی هم گذاشتند و تمام ميمون ها را از شاگرد تاجر 

خريدند اما...
از آن به بعد ديگر كسی مرد تاجر و شاگردش را نديد و تنها روستايی ها ماندند و 

يک دنيا ميمون!!! 
به قول آلبرت انيشــتين، دو چيز را پاياني نيست: يكي جهان هستي و ديگري 

حماقت انسان . البته در مورد اولي مطمئن نيستم!!!

داستانک

سنجش اثربخشي تبليغات از آن جمله كارهايی 
اســت كه در اين عرصه از اهميــت فوق العاده ای 
برخوردار است؛ بايد با توجه به انواع كمپين های 
تبليغاتي از نظر طول زمان و حجم تبليغات انجام 
شود. در غير اين صورت متوجه نخواهيم شد كه 
علل كاميابی يا عدم موفقيت تبليغات مان چيست! 
چند نكته كليدی دراين باره هست كه به خواندنش 

می ارزد.

برنامه ريزي رسانه
در برنامه ريــزي رســانه بايد حــول محورهايي 
نظير تعداد دفعات تبليغ، نوع رســانه مورد نظر و 
اقتصادي بودن برنامــه تصميم گيري كنيد. قرار 
دادن نام تجاري در اذهان مــردم نيازمند تكرار، 
تلاش و انتخاب درست رسانه است. هنگامي كه 
اذهان مردم به دست آورده شد، ارسال پيامي كه 
اين فضا را اشغال كند كاري به مراتب ساده تر است. 
به بيان ديگر به دست آوردن ذهنيت مخاطب به 
مراتب مشــكل تر از حفظ يا تقويت آن است. لذا 
آگهي هاي كوتاه تلويزيوني، بيلبوردها و تبليغات 
در جرايد مي توانند به خوبــي در حفظ و ارتقاي  
ذهنيت مخاطبان عمل كنند ولي اينها به تنهايي 
براي به دست آوردن ذهنيت كافي نيستند.  نحوه و 
تعداد تكرار تبليغات در هنگام شروع كمپين نقش 
مهمي در به دست آوردن سهم ذهنی مخاطبان 
دارد درحاليكــه بعــد از اين مرحلــه،  فركانس 
 تبليغات بايد به گونه اي باشد كه تنها نام تجاري 

را يادآوري كند. 

دو نکته در طراحي تبليغات
اولا هنگامي كه تبليغ جديدي معرفي مي شــود، 
مدت زماني طول خواهد كشيد تا توجه مخاطبان 
را جلب كند. هرچه اين تبليغ خاص تر باشد، اين 
زمان كوتاه تر است. برعكس، اگر تبليغ مشابه ساير 
تبليغات باشــد، اين زمان طولاني تر خواهد بود.  
ثانيا يک تبليغ ساز هوشمند همواره كمپين را با 
توجه به نحوه تبليغات پيشين طراحي مي كند تا از 
باقي مانده ذهنيت مردم حداكثر استفاده را بكند. 

ارزيابي اثربخشي تبليغات
در ارزيابي اثربخشي تبليغات دو سوال مهم وجود 
دارد؛ اول اينكه آيا طراحي تبليغ مناســب بوده 
است و آيا توانسته است رسالت خود در خصوص 
ارتقاي برند و ميــزان فروش شــركت را محقق 
ســازد؟  دوم اينكه آيا رســانه انتخاب شده براي 
نمايش تبليغ مناسب انتخاب شده است؟ بررسي 
طراحي يک تبليغ كمک زيادي بــه تعيين اين 
نكته مي كند كه آيا مردم بــه آن توجه مي كنند، 
آن را مي بيننــد يا به آن گــوش مي دهند، آيا آن 
را مي فهمند و آيا آن را به خاطر خواهند ســپرد. 
بررسي رسانه مورد اســتفاده نيز به طريق ديگر 
در اين تحليل كمک خواهد كــرد. وظيفه اصلي 
تحقيق در اثربخشي تبليغات اين است كه اطلاعات 
لازم براي ارزيابــي اســتراتژي هاي تبليغاتي را 
 فراهم آورد و راهكارهايي براي بهبود اثربخشــي

 ارائه كند.

مدل ارزيابي تبليغات
ارزيابي تبليغات عمدتا از تكامل مراحل مفهومی 

زير نشات می گيرد:
1.  اثربخشــي تبليغات بايد با توجــه به كاركرد 
تبليغات درك شــود.  بايد دانســت هنگامي كه 
تبليغات، به صورت موفق اجرا شــود، مشتريان 
را در طول يک ســري از مراحل رفتاري حركت 

خواهد داد.
2. ارزيابي تبليغات بايد به صورت مجزا و مرحله به 

مرحله انجام شود.
3. تغيير نگرش نســبت به يكي از اجزا ي تصوير 
مي تواند در راســتاي تغيير تصوير كلي ارزيابي 
شود. اين مفهوم گستره تاثير تغيير يک مولفه در 
كل تصوير برند و حركت در مراحل اوليه خريد را 

مشخص مي كند.
پژوهش تبليغاتي در راســتاي ارزيابي موفقيت 
تبليغ در به حركت درآوردن مشتريان تا مراحل 
بحرانــي خريد انجام مي شــود. در هــر صورت 
 همواره مســائلي در يک برنامه ارزيابي تبليغات

 وجود دارد.

چند نكته كليدی درباره سنجش اثربخشی 

تبليغاتي را که نسنجيد، باخته ايد

كاناپه  30 هزار يورويي
عملکرد

می خواهيد قرارداد الكترونيكی 
ببنديد؟ با چه قصدی؟

وقتی دو طرف می خواهند قراردادی با هم ببندند، 
براي به وجود آوردن آن، اولا قصد باطني داشته 
باشــند و دوم  اين قصد را به گونــه اي به طرف 
مقابل شان اعلام كنند. البته قبل از اعلام اراده به 
منظور ايجاد يک عقد، طرفين با يكديگر مذاكراتي 
انجام مي دهند تا براي آنها رضاي لازم براي انشا ی 
قرارداد به دســت آيد. معمولا شروع مذاكرات با 
ايجاب يک طرف يا بــدون آن صورت مي گيرد ، 
اما در انعقاد قراردادهاي الكترونيكي طرفين سه 
مرحله مختلف را پشت سر می گذارند تا اراده به 
قصد انشاي عقد و ايجاد آثار حقوقي را طي كنند. 
اولين مرحله، اطلاعات است. در اين مرحله طرفين 
از راه های مختلف مثل موتورهاي جســتجو يا 
تبليغات يا پست الكترونيكي در خصوص موضوع 
و پاره اي از شرايط يا همه شرايط مطلع مي شوند. 
شايد اين مرحله را بتوان به گردش فيزيكي در يک 
بازار روز تشبيه كرد. با گردش در يک فروشگاه، 
با كالاهاي مختلفي برخورد مي كنيم و احتمالا 
فروشنده توضيحات مختصر و اوليه را براي جذب 
مشتری ارائه مي دهد،  اما پس از ترغيب مخاطب و 
انجام يک كليک روي دكمه طراحي شده بر روي 
پنجره موردنظر، مرحله مذاكرات آغاز مي شود. 
البته اكثر عقود راجع به كالاهاي كم ارزش اين 
فرايند را به گونه ديگری طــي مي كنند. در اين 
عقود از روش هــاي مختلفي مثل ميكروقرارداد 
استفاده مي شود، مرحله مذاكرات در عقود راجع 
به كالاهاي كم ارزش محدود به همان شــرايط 
اعلام شده از ســوي ايجاب كننده است و با يک 
كليک روي دكمه طراحي شده، قبول بودن قيد 
و شرط به ايجاب ملحق مي شــود ؛ ولي در عقود 
مهم تر، مرحله مذاكرات ممكن است با يک ايجاب 
مجدد از ســوي مخاطب ادامه پيدا كند. البته 
گاهي قانونگذار فروشــندگان يا ارائه دهندگان 
خدمات را موظف به ارائه اطلاعاتي درخصوص 
كالا و خدمات نموده است. ماده 33 قانون تجارت 
الكترونيكي بيان مي دارد: »فروشــندگان كالا و 
ارائه دهندگان خدمات بايــد اطلاعات مؤثر در 
تصميم گيري مصرف كننــدگان جهت خريد يا 
قبول شــرايط را از زمان مناسبي قبل از عقد در 

اختيار مصرف كنندگان قرار دهند.

حقوق کسب و کار آگاهي

گروهي از محققان در تحقيقاتي ميزان تاثيرگذاري 
فقر بر ضريب هوشــي را برآورد كرده اند. آنها طي 
آزمايشات خود بر گروهي از كشاورزان نيشكركار 

در هند، در سه مرحله وقايع را بررسي كردند. 
اين سه مرحله عبارتند از: پيش از برداشت كه در 
اين مرحله كشاورزان بسيار فقيرند و مجبور به اخذ 
وام مي شوند؛ پس از برداشــت محصول و قبل از 
اينكه پول فروش محصولشان را دريافت كنند كه 
در اين مرحله هم فقير به حساب مي آيند و مرحله 

سوم پس از دريافت پول. 
البته يک گروه كنترل نيز در آمريكا زير نظر همين 
كارشناســان قرار گرفتند تا با مقايسه كشاورزان 
ثروتمند و فقير، اين تحقيق به واقعيت نزديک تر 

باشد. نتايج اين پژوهش نشان داد وقتي فردي از 
لحاظ مالي در مضيقه باشد ضريب هوشي وي به 
شدت پايين آمده و بيشتر فضاي ذهن فرد درگير 

كاستي هاي روزمره زندگي مي شود. 
محققان با پرسش هاي آسان تا سخت در مراحل 
مختلف دريافتند كه در صورت داشتن شرايط مالي 
مناسب، هيچ فرقي بين يک فقير و يک ثروتمند 
نيست و هر دو عملكردشان مطلوب است اما هرچه 
اوضاع به ســمتي مي رود كه فرد را درگير مسائل 
مالي كند به همان نســبت از عملكرد ذهني وي 
كاسته خواهد شد. ناگفته نماند كه در اين تحقيق 
عوامل ديگري مانند ســلامت بدني، نوع فعاليت، 
تغذيه و ديگر موارد مشابه، ناديده گرفته شده است.  

دكتر »آناندی مانی« از مركز مزيت رقابتی اقتصاد 
جهانی دانشــگاه وارويک در انگليس و مدير اين 
پژوهش معتقد است: بايد حمايت های بيشتری از 
افراد فقير صورت گيرد تا به آنها در كارهای زندگی 
روزمره شان كمک شود. به هرحال تصورات ما در 

مورد فقرا بايد تغيير كند. 
بنابراين بديهي است كه اگر شــرايط مالي براي 
يک كارمند يا كارگر فراهم باشد و فرد در محيط 
كار دغدغه خرجي هاي روزانه را نداشــته باشد، 
در اســتفاده از فكر و خلق ايده و نوآوري موفق تر 
خواهد بود. چراكه فضاي ذهني او بازتر اســت و 
فرصت بيشتري براي فكر كردن به چگونگي بهبود 

كار خود دارد.

تاثير فقر بر هوش

بازاريابي شبكه اي استاندارد
   حميد فرضي، کارشناس تجارت الکترونيك و بازار يابی شبکه ای

روز گذشــته برخي از انحرافات سيستم هاي شــبه هرمي را بررسي كرديم. 
همچنين دليل نياز تيم هاي شبه هرمي به محل هايي مانند آفيس را نيز بررسي 

كرديم و امروز مي خواهيم به مطلبي بسيارمهم بپردازيم. 
فجايع بعد از ابداع دفاتر: 

نخســتين دفاتر در ايالات متحده آمريكا پديدار شــدند، با دفتري شــدن 
فعاليت تيم هــا، محدوديت هايي بر آنها وارد شــد، از جمله محدود شــدن 
تعداد مشــاوره هاي تيم به نســبت تعداد اتاق هاي دفتر، هزينه ها به شدت 
افزايش پيدا كرد. برخي از هزينه ها بر دوش گرداننده دفتر بود، برخي ديگر 
از هزينه ها مربوط مي شد به هزينه هاي رفت و آمد روزانه اعضا تا دفتر. رشد 
تيم باعث حضور افرادي با علايق و فرهنگ هايي متفاوت در دفتر مي شد كه 
خود عاملي براي به وجود آمدن حواشي و درگيري ها و مشكلات ديگر بود. 
افراد خود را به وضوح با يكديگر مقايسه مي كردند و گاها دچار ياس يا غرور 
مي شــدند، معمولا براي چيدمان اين دفاتر هزينه زيادي نمي شد و هميشه 
شبيه اماكني بودند كه براي چند روز سرپا شــده است. شايعات به سرعت 
در ميان افراد حاضر در دفتر منتشــر مي شــد و افراد را دچار شک و ترديد 
مي كرد. از اين رو در برنامه دفاتر برنامه هايي قرار داده مي شد كه كل تيم هر 
روز به پاي سخنان هيجان انگيز چند راهبر بنشينند تا فكرشان مجددا با آنها 
همسو شود. در روند هاي هرمي تاكيد داشتند كه افراد حتما ساعات زيادي 
در دفتر بگذرانند تا از جو محيط خارج نشوند. سختي ها و حواشي كار بسيار 
وقت گير تر از اصل فعاليت ها شده بود و كار پاره وقت را صرفا به شعاري جذاب 
بدل كرده بود، شعاري كه با وعده دروغين و مضحک بازنشستگي لاپوشاني 
 مي شــد. حال آنكه با افزايش حجم تيم ها افراد بايد زمان و هزينه بيشتري 

صرف آن مي كردند. 
آفيس ها تبديل شده بودند به چيزي شبيه به تله سمور. هركس مي توانست 
به راحتي بــه آن وارد شــود اما تقريبــا در اكثر مواقع پيــش از عضويت و 
خريد امكان خروج نداشــت. اگر هم خارج مي شــدند چند ساعت يا چند 
روز بعد تيمي از فالوئر ها به ســراغ فــرد مي رفتند تا ضربات احساســي را 
 مجددا وارد كننــد و اين كار را آنقدر ادامه مي دادند تا به هدف خود دســت 

پيدا كنند. 
عضويت در بازاريابي شــبكه اي استاندارد رايگان اســت، اجباري در خريد 
حجم مشخصي از كالا ها وجود ندارد و افراد مي توانند آزادانه در صورت نياز، 
محصولات مورد مصــرف خود يا نمونه كالا هاي مورد نيازشــان براي انجام 
معارفه ها را تهيه كنند. به دليل اســتراتژي رشد عرضي و طولي در بازاريابي 
شبكه اي استاندارد و فعال بودن بدنه ســازمان، در بلندمدت سود حاصل از 
فعاليت هر جايگاه بسيار بالاتر از استراتژي هاي شبه هرمي است كه در آنها 

اجبار در خريد حجم مشخصي از كالا وجود دارد. 
اما با محدود شدن ليست نفرات، رويه هاي هرمي مجبور بودند به جاي رشد 
عرضي صرفا رشدي طولي از كفه مجموعه داشته باشند و استراتژي درپيش 
گيرند كه طرح درآمدي شان سودآور شود، به همين دليل رقم هاي مشخصي 
براي خريد اوليــه تعيين كــرده و از آن به عنوان اســتراتژي خريد تيم ياد 
مي كردند، همچنين نوع ديگري از خريد اجباري را براي بدنه تيم تعريف كرده 
بودند كه با تحريف مفهوم Maintain به جاي تشويق افراد به ايجاد فعاليتي 
حقيقي در جايگاه، آنها را مجبور به خريدي ماهانه براي دريافت پورســانت 
مي كردند. به وجود آمدن اســتراتژي هاي خريد باعث مي شد افراد به اميد 
كسب درآمد هاي رويايي بدون نياز منطقي به كالا رقم هايي بسيار بالا بابت 
شروع فعاليت خود پرداخت كنند و به تبع آن از افرادي كه جذب مي كردند 
نيز انتظار همين كار را داشتند. اين امر باعث متضرر شدن بيش از 98درصد 
از افراد مي شد كه گاها اين ضرر هاي مالي به فروپاشي خانواده ها مي انجاميد. 
فردا به اين ســوال پاســخ خواهيم داد: چرا و چگونه روند هاي هرمي وارد 

بازاريابي شبكه اي سالم شدند؟
hamid.farzi@ gmail.com

يادداشت- بخش هفتم

3دانشــجو با خريــد كاناپــه اي، 30 هــزار يورو 
كشــف مي كننــد. آنها بــا بازگردانــدن پول به 
 صاحــب آن معــادل ۷30 يورو پــاداش دريافت 

كردند. 
 در اوايل ماه مارس ســال گذشــته 3 دانشجو به 
نام هاي »ريس وركوون«، »كالي گاستي« و »لارا 

روسو« كاناپه اي از سمســاري به قيمت 15 يورو 
خريدند.  يكي از آنها  500 يورو در مبل پيدا كرد، 
پس از آن 3 جوان تمام كاناپه را گشتند و 30هزار 
يورو پيدا كردند. 3دوست بعد از پيدا كردن پول باز 
هم مي گردند تا نشاني از صاحب كاناپه پيدا كنند؛ 
آنها نامه اي پيدا مي كنند كه در پاكت بود و آن را 

خواندند؛ اين پول متعلق به يــک زن بيوه در يک 
خانه قديمي بوده است كه در هادسون والي زندگي 

مي كرده است.  
آنهــا زن را پيدا مي كننــد و او به آنهــا مي گويد: 
سال هاي پيش شوهرم يک پاكت پر از پول داده بود، 
آن را در يک جوراب پشمي در كاناپه پنهان كردم؛ 

پس از مرگ شوهرم بازنشسته شدم، بيمار شدم و 
تحت عمل جراحي قرار گرفتم و در خانه سالمندان 
بودم كه دخترم وسايل خانه را مي فروشد.  بانوي 
پير خوش شــانس بوده كه اين 3جــوان كاناپه را 
 خريدند؛ بيوه پير به عنوان پاداش به آنها ۷30 يورو 

داد.


